
**MESYUARAT JAWATANKUASA PILIHAN KHAS
BERHUBUNG PENAMBAHBAIKAN PROSES PILIHAN RAYA
BILIK MESYUARAT JAWATANKUASA 1, BANGUNAN PARLIMEN**

SELASA, 27 Mac 2012

AHLI-AHLI JAWATANKUASA

Hadir

YB. Datuk Seri Panglima Dr. Maximus Johnity Ongkili
[Menteri Sains, Teknologi dan Inovasi] - *Pengerusi*

YB. Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad [Kangar] - *Timbalan Pengerusi*

YB. Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn [Alor Gajah]

YB. Datuk Alexander Nanta Linggi [Kapit]

YB. Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan [Hulu Selangor]

YB. Tuan Loke Siew Fook [Rasah]

YB. Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli [Kuala Krai]

YB. Tuan Mohamed Azmin Ali [Gombak]

YB. Tuan Wee Choo Keong [Wangsa Maju]

YBhg. Datuk Roosme binti Hamzah - *Setiausaha*

URUS SETIA

Encik Che Seman bin Pa Chik [Setiausaha Bahagian Pengurusan Dewan]

Encik Amisyahrizan bin Amir Khan [Ketua Penolong Setiausaha (Perundangan dan Prosiding)]

Encik Mohd. Ikram bin Seri @ Rahimi [Penolong Setiausaha Kanan
(Perundangan dan Prosiding)]

Encik Wan Kamarul Ariffin bin Wan Ibrahim [Penolong Setiausaha I
(Perundangan dan Prosiding)]

Encik Zulfazly bin Mohamad [Penolong Setiausaha II (Perundangan dan Prosiding)]

HADIR BERSAMA

Parlimen Malaysia

Encik Noor Rosidi bin Abdul Latif [Penasihat Undang-undang]

Suruhanjaya Pilihan Raya Malaysia

YBhg. Dato' Noordin Che Ngah [Timbalan Setiausaha (Pilihan Raya)]

Encik Harun Che Su [Timbalan Setiausaha Bahagian (Penyelidikan)]

Encik Shah Aruzaman bin Ismail [Setiausaha Bahagian (Pilihan Raya)]

Cik Yusniati Ishak [Setiausaha Bahagian (Pendaftaran Pemilih)]

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff [Penasihat Undang-undang]

Encik Hamzah Mohd Noor [Penolong Setiausaha (Akademi Pilihan Raya) 3]

Cik Noor Azira Ahmad Zuki [Penolong Setiausaha (Pengurusan Sumber Manusia) II]

Kementerian Dalam Negeri

Puan Siti Zauyah binti Osman [Timbalan Setiausaha]

samb/-

HADIR BERSAMA (samb/-)**Jabatan Pendaftaran Negara**

YBhg. Datuk Nik Hassan Fauzi bin Nik Abdullah [Penolong Pengarah (Bahagian Kelahiran, Kematian dan Anak Angkat)]

Encik Zakaria bin Awi [Pengarah Bahagian Teknologi Maklumat dan Komunikasi]

Puan Laila binti Abdul Majid [Ketua Penolong Pengarah Bahagian Teknologi Maklumat]

Encik Ruslan bin Alias [Penolong Pengarah Bahagian Kad Pengenalan]

Cik Zarifah binti Zulghaffar [Pegawai Undang-undang (Bahagian Khidmat Pengurusan dan Sumber Manusia)]

Suruhanjaya Pencegahan Rasuah Malaysia

Encik Mazery Zaini [Penguasa]

Encik Muhamad Fauzan [Penolong Penguasa]

Kementerian Pertahanan

Kapt. Tuan Azizi bin Elias [PS III ICT]

Kementerian Luar Negeri

Encik Dzulkefly Abdullah [Ketua Penolong Setiausaha]

Kementerian Penerangan, Komunikasi dan Kebudayaan

Tuan Haji Abdul Rauf Jamali [Ketua Penolong Pengarah]

MIMOS Berhad

YBhg. Datuk Abdul Wahab Abdullah [Ketua Pegawai Eksekutif]

Encik Kamarulzaman Abd Mutalip [Pegawai Kanan]

LAPORAN PROSIDING**MESYUARAT JAWATANKUASA PILIHAN KHAS
BERHUBUNG PENAMBAHBAIKAN PROSES PILIHAN RAYA
PARLIMEN KEDUA BELAS, PENGGAL KELIMA****Bilik Mesyuarat Jawatankuasa 1, Parlimen Malaysia****SELASA, 27 Mac 2012****Mesyuarat dimulakan pada pukul 2.38 petang**

[Yang Berhormat Datuk Seri Panglima Dr. Maximus Johnity Ongkili
mempengerusikan Mesyuarat]

Tuan Pengerusi: Okey, baiklah kepada Ahli Yang Berhormat, Ahli Jawatankuasa Pilihan Khas Parlimen Berhubung Dengan Penambahbaikan Proses Pilihan Raya, Dewan Rakyat Parlimen Kedua Belas. Setiausaha Dewan Rakyat Datuk Roosme, merangkap Setiausaha Jawatankuasa Pilihan Khas ini dan semua pegawai rujukan, pegawai-pegawai agensi induk yang telah membantu kita dalam tempoh hampir enam bulan kita bertugas. Saya ingin mengatakan terima kasih atas kehadiran semua. Mesyuarat hari ini memanglah *special* dari segi barangkali ini pun mesyuarat terakhir dengan semua pegawai agensi induk. Jika ada mesyuarat tambahan selepas hari ini mesyuarat itu adalah antara Ahli-ahli Yang Berhormat, sekadar untuk mengemas kini seni kata ataupun *priorities* dalam apa-apa syor yang dikemukakan.

Pada hari Khamis 22 Mac 2012, Jawatankuasa ini telah bermesyuarat bagi membincangkan draf laporan akhir Jawatankuasa di mana Ahli-ahli Yang Berhormat telah meneliti serta membuat pindaan serta penambahbaikan terhadap draf laporan tersebut. Pada hari ini Jawatankuasa akan melihat draf laporan khususnya dari syor-syor, yang lain itu asas. Sekadar *recording* di mana kita telah berjumpa, dari segi pendengaran awam juga laporan lawatan kerja dan juga respons dari agensi-agensi telah pun paparkan sebelum ini, termasuk juga laporan Jawatankuasa Kecil yang dimasukkan dalam satu bab enam sebelum bab kita.

■1440

Saya merayu kepada ahli-ahli Yang Berhormat yang mempengerusikan ataupun bersama supaya meneliti lagi isu-isu yang dikemukakan kepada Jawatankuasa Induk mahupun dari segi seni kata kah begitu. Saya telah melihat juga dan tetapi terlampau banyak dan tidak dapat menapis semua. Jadi, saya telah bersandar kepada Ahli-ahli Yang Berhormat sendiri sebagai pengerusi dalam jawatankuasa tersebut untuk menapis untuk peringkat terakhir. So, hari ini walaupun barangkali kita selesai mesyuarat awal, saya inginkan buka pejabat ini.

Sesiapa Ahli Yang Berhormat hendak rujuk balik kepada Jawatankuasa Kecil untuk memperbaiki, dipersilakan. Ya Datuk Roosme. *I think* boleh *I think for them* kalau masih ada penambahbaikan. Misalnya saya tadi dengan Yang Berhormat Kangar. Kita telah menerima dua lagi *submission* dua tiga minggu yang lalu dan minggu lalu oleh pakar-pakar rujuk dia ataupun mereka yang telah membuat kerja semakan dari segi perundangan dan tidak ada masa untuk membincangkan sebab sudah lewat.

Akan tetapi saya serahkan kepada Jawatankuasa Kecil meneliti dan sekurang-kurangnya memperakui apa yang dikemukakan itu dan kebarangkalian yang perlu disentuh sekadar untuk rujukan. Banyak dari segi perundangan dan kita akan masukkan sebuah *exhibit* laporan, *entire* laporan itu, cadangan-cadangan mereka. Akan tetapi untuk rumusan jawatankuasa, sememangnya memang begitu banyak sepertimana yang kalau kita lihat daripada laporan Jawatankuasa Kecil, cadangan-cadangan tersebut banyak. Saya dan sekretariat khususnya Datuk Roosme telah duduk dua hari ini dan saya cuba susun balik dari segi *flow*, dari segi juga lima tajuk yang telah kita tetapkan yang juga lima Jawatankuasa Kecil tersebut.

Satu, perundangan; kedua, proses pilihan raya; ketiga, daftar pemilih; keempat, institusi SPR; dan kelima, saya katakan tadi, sistem alternatif, serta juga isu-isu yang berkaitan seperti *election funding* dan seterusnya.

Memang dalam soal penyenaian itu, sepertimana ditapis minggu lalu, tidaklah semua boleh masuk kalau kira barangkali lebih 200 lebih idea-idea nanti. Untuk merumuskan itu dalam masa yang singkat dan juga *space* yang *limited*, saya rasa kita hanya dapat seperti yang dicadangkan melalui Jawatankuasa Kecil – perkara-perkara yang pokok, perkara-perkara yang *some urgent*, perkara-perkara yang senang dilaksanakan dalam tempoh terdekat dan yang lain itu terpaksa buat rujukan dan kajian.

Barangkali bagi Ahli-ahli Parlimen yang mudah-mudah untuk mengambil niat dari situ kepada pelaksanaan pada masa akan datang. Dengan kata-kata demikian, saya ingin paparkan pandangan dan usul-usul Jawatankuasa sepertimana ditapis minggu lalu dan juga pada masa yang sama, tetapi ada dua perkara iaitu satu diperingatkan sebelum saya buka, kita Jawatankuasa telah meminta SPR membekalkan kami daftar pemilih, *maybe* yang sudah disahkan. Ini ada satu hadiah daripada SPRlah kalau boleh. Mana boleh caj kami. Akan tetapi yang sudah didaftarkan, yang sudah disahkan, diwartakan itu, okey.

Ini untuk kegunaan kami dan... *[Disampuk]* Ya, dia kata *Thursday* tetapi sudah dua, tiga kali tunda. Jadi, jangan tunda sampai kami tidak berfungsi lagi, *so...* *[Ketawa]*

Yang Berhormat Gombak kata barangkali masa hendak..., eh bukan, Wangsa Maju! Barangkali mahu dekat sudah ini sebab ini laporan pun mahu habis sudahkan? Bukan juga petandalah.

Satu lagi adalah, kita telah bincang soal panjang lebar minggu lalu di mana aduan-aduan yang kita katakan *correction* ataupun membetulkan dan bagus kalau ada ulasan yang bertulis untuk tujuan kita. Nanti saya minta Pengarah *because* panjang lebar kita bincang. Kita katakan harus dibuat pada 29 April tetapi tidak dibuat. Barangkali ini kita perbetulkan, biar masyarakat pengundi diberitahu.

Kedua, tidak diperjelaskan dengan sejelas-jelasnya pandangan Yang Berhormat Gombak dan sebahagian katakan barangkali ini memerlukan perundangan, boleh ataupun tidak? Jadi, elok kalau ada satu penjelasan yang kita boleh masukkan satu dalam Minit nanti. Okey, ada apa-apa lagi sebelum..., sila.

Tuan Mohamed Azmin Ali [Gombak]: Tuan Pengerusi, sebelum dipamerkan rumusan-rumusan yang akan kita bincangkan, saya ingat ada baiknya kalau diedarkan *hardcopies* untuk memudahkan kita bincang. Kita tidak dapat *hardcopy*.

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri] [Mikrofon dimatikan]

Tuan Pengerusi: Kalau tercicir dan maka itu draf nanti – *so for everybody, we leave behind after the meeting. We can comeback and* perbetulkan, *and we get our final copy* nanti. Saya rasa boleh.

Untuk Bahagian Enam itu, cadangan-cadangan. *Then, we just go through now.* Dalam perkara ini, saya telah duduk dengan Setiausaha dan melihat semua apa yang *initial listing*. Saya tidak ada buat perubahan tambahan atau apa-apa. Kalau ada, pembetulan sahaja dan saya dengan Sekretariat telah kumpulkan mengikut yang cadangan lima itu. Jadi, cadangan syor penambahbaikan dari segi perundangan, dari segi proses, dari segi daftar pemilih dan seterusnya.

Saya perakui bahawa ada barangkali yang pandangan pihak sebelah, tidak sama. Kita cuba perbaiki untuk membolehkan kita dapat persetujuan semua. Kalau tidak betul-betul, *then maybe we can list those as last, to discuss* dan berbincang. Saya rasa bukan juga kita tidak setuju barangkali tetapi pada zamannya, jangka masanya dan praktikalitinya, dan perlu badan perundangan. Memang kalau tidak perlu betul, saya tidak payah panggil belah bahagian. *We can put a view* dan *they disagree view* ataupun bahawa *so-and-so* atau berkecuali dalam perkara ini. Akan tetapi, *I do hope and saya appeal to* semua Ahli-ahli Yang Berhormat khususnya rakan-rakan Yang Berhormat Gombak, Rasah, Kuala Krai.

Kita cari jalan di mana kalau boleh semua dapat bersetuju. Kalau tidak pun, saya melihat memang majoriti boleh tetapi di mana betul yang perlu untuk berkecuali ataupun pandangan berbeza, *we will include it in as di bawah cadangan tersebut. Something for the sake, for the record, for the public, for scholars, for MPs of the future* dan seterusnya.

Baiklah, okey. Kita mula. Pandangan dan pindaan – pandangan dan syor-syor. Boleh nampakkah?

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, maaf Tuan Pengerusi kalau sebelum kita mula...

Tuan Pengerusi: Ya?

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ada beberapa perkara yang hendak saya bangkitkan sebelum kita mulakan perbincangan. Dua perkara telahpun diingatkan oleh Tuan Pengerusi tadi. Pertama tentang proses belah bahagi yang kita perlukan ulasan secara bertulis dari segi implikasi perundangan. Sebenarnya kita telah bincang hari itu, dan SPR menyatakan kesediaan untuk memberikan ulasan secara bertulis dari segi implikasi perundangan tentang tindakan yang telah dibuat khususnya sebelum tahun 2010. Sama ada ulasan itu sudah siap ataupun belum, supaya kalau tidak, kita boleh masukkan dalam cadangan-cadangan yang akan kita bincang pada petang ini sebagai proses penambahbaikan. Ini kerana dia memang, pada pandangan saya dalam perbincangan minggu lepas, ia bercanggah dengan peraturan yang sedia ada, dan kita minta ulasan secara bertulis. Itu yang pertama.

■1450

Kedua, CD Tuan Pengerusi telah bangkitkan. Ketiga, dalam memo dari Ahli Parlimen Subang, ada satu perkara yang agak serius yang dibangkitkan. Di mana berdasarkan jumlah pengundi pada tahun 2008, dan pertambahan pada tahun-tahun berikutnya, akhirnya jumlahnya tidak *tally*, walaupun angka asal itu diperolehi daripada SPR. Ada pertambahan sebanyak 3,000 lebih pengundi yang tidak diketahui sumber mana. Itupun kalau boleh, kita hendak bantuan dan penjelasan daripada SPR, bagaimana benda ini boleh berlaku.

Akhirnya Tuan Pengerusi, kita bincang panjang dulu mengenai bantahan kami khususnya tentang cadangan SPR untuk membenarkan pegawai-pegawai SPR pada hari pembuangan undi berjumlah 240,000 orang untuk menggunakan kaedah undi pos. Jadi SPR telah diberikan pandangan oleh Jawatankuasa untuk meneliti semula cadangan ini, supaya melantik pegawai-pegawai daripada kalangan mereka yang berada di daerah itu ataupun kawasan itu. Jadi kalau ada maklum balas daripada SPR, ia boleh membantu kita dalam menyiapkan laporan akhir yang kita hendak bincang pada petang ini. Terima kasih Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Bagi Yang Berhormat Subang itu, saya fikir bukan sama perkaranya dengan legal – penjelasan itu. Pihak SPR sebagaimana mengatakan, *give us half a page or one page interpretation*, penjelasan, *which* boleh juga digunakan oleh pihak awam kenapa ada perubahan seperti begitu dari segi perundangan. *So*, bila kita boleh dapat itu? Esok, ya. Minta.

Dato' Noordin Che Ngah [Timbalan Setiausaha (Pilihan Raya), Suruhanjaya Pilihan Raya Malaysia]: Tuan Pengerusi, berkaitan dengan jawapan kepada yang dikatakan pindahan itu, kita SPR akan bermesyuarat pada 30 hari bulan, petang. Ekoran itu, kita akan sediakan jawapan secara rasmi. Termasuk juga ada kaitan dengan apa yang dibangkitkan oleh Ahli Parlimen Subang.

Akan tetapi suka saya sebutkan di sini bahawa berkenaan dengan Subang itu, kita telah pun membuat semakan awal. *So*, saya hendak sebutkan di sini bahawa, semua berlaku dalam keadaan yang teratur mengikut undang-undang. Kita boleh pecahkan mengikut setiap suku tahun dan sebagainya. Nanti selepas itu kita akan beri jawapan.

Tuan Pengerusi: Okey. Hanya satu perkara lagi untuk menjelaskan lebih dalam iaitu yang dikatakan itu, dua nama yang sedang pindah dan nama dia di situ. Saya rasa SPR perlu memperbaiki itu, *labeling* betul-betul dalam *website*, *so people clear* dalam perkara ini. Kalau tidak, tuduhan timbul bahawa dua nama. Satu, dalam pemilih tetap; kedua, yang dalam permohonan. *So*, harus ada penjelasan supaya orang tidak mengatakan dua nama. Walhal memang satu, tetapi dia sedang memohon untuk pindah. *So*, supaya tidak timbul perkara ini, yang seperti mana bukti-bukti diperlihatkan dua nama di situ, sebab hal yang satu termasuk dalam soal proses. Bila dia berubah, dia akan dibetulkan nanti. *So I think, sometimes heading must be properly understood, so that public* dengan izin, *can understand, why there are two names*. Satu *temporary* for pemrosesan, satu dia masih tetap di sana.

Okey, *so* di bawah pandangan dan syor-syor ini, kita telah bahagikan kepada lima bahagian sesuai dengan Jawatankuasa.

So, Bahagian Pertama ialah Perundangan dan Pindaan Peraturan. Di sini ada tujuh. *I* ada ambil juga daftar pemilih masuk di sini sebab ia perundangan. Kalau tidak, ada dua, tiga topik yang kena *mentioned by three* Jawatankuasa lain, tapi hendak cari ia punya *natural home*.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn [Alor Gajah]: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Pengerusi: Okey. *So, the first one* rakyat Malaysia. Kita sudah *discuss* ini cukup panjang. Syor keseluruhan seperti mana *I think* para 1.6, 1.7, 1.5.... [*Disampuk*] Itu dakwat tidak timbul lagi sebab ia sudah masuk...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad [Kangar]: Itu dakwat kekalkah itu?

Tuan Pengerusi: Oh, dari mana itu, dakwat itu!?

Datuk Roosme binti Hamzah [Setiausaha Dewan Rakyat]: *Must be the...*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Itu kekal itu, dia tidak boleh...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, para 1.5 macam mana?

Tuan Pengerusi: Yang Berhormat Kangar, ini dari situ. *So, after the syarat, it cannot be done immediately.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Maksud saya, Jawatankuasa mengambil maklum bagi membolehkan syarat-syarat tersebut dikuatkuasakan. SPR perlu berbincang dengan pihak-pihak berkuasa terlibat bagi memastikan pelaksanaan yang berkesan melalui penggubalan kerangka undang-undang yang berkaitan.

Persoalan saya ialah pihak-pihak berkuasa ini, apakah Wisma Putra ataupun Kementerian Dalam Negeri? Kalau inilah kementerian terlibat, apakah tempoh masa yang diperlukan untuk berbincang sebab ini soal dalaman antara kementerian dengan kementerian. Sepatutnya boleh disegerakan dan tidak memberikan cadangan yang *open ended* begini. Bila hendak bincang, bila *datelinenya*? Kalau tidak, ia tidak akan ada satu keputusan yang dapat menjamin pelaksanaan cadangan yang telah dikemukakan dalam perkara ini.

Tuan Pengerusi: Saya rasa pihak yang terlibat itu: satu, *foreign affair*; dan kedua, imigresen. Ini kerana kita hendak *trace* bila ia *last* balik semua ini, bukan? *Do you want to put a dateline* di situ? Betul juga kalau *open ended, then...* Akan tetapi memang kalau *election* dalam terdekat ini, tidak sempatlah ini. Akan tetapi *your suggesting...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *That is correct. We should put the...*

Tuan Pengerusi: *It for a long term?*

Seorang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *No, no. It may good...*

Tuan Pengerusi: Satu tahun lagi.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *We can say within one year or something like that.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ya, kita di peringkat awal dulu, kita setuju bahawa Jawatankuasa ini bukan hendak membincangkan hanya PRU 13, tetapi untuk jangka panjang. Akan tetapi, tidak boleh kita biarkan perbincangan antara SPR dan kementerian ini berlarutan tanpa ada satu *timeframe* kerana ini melibatkan kementerian yang boleh kita duduk, esok pun boleh, seminggu lagi boleh, sebulan lagi boleh. Itu cadangan saya. Soal ia boleh dilaksanakan PRU 13 ataupun PRU 14, itu perkara yang kedua. Akan tetapi kalau begini cadangannya, terlalu *open ended*, sedangkan kementerian itu di dalam kerajaan...

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *No, no, I agree. We should put dalam tempoh 12 bulan I think, it is...*

Tuan Pengerusi: Dalam tempoh enam bulan dari tarikh laporan ini. *So we have to do – tetapi you sibuk with other things. At least exploratory discussion, how evolve it is...*

Tuan Wee Choo Keong [Wangsa Maju]: Saya bersetuju dengan Yang Berhormat Gombak pertama kali ini. Cadangan yang amat baik. Ini memang banyak kali.

Tuan Pengerusi: *[Ketawa]* Dulu dia tolong bagi calon. Tiga..., *I think it is a bit susah.* Kalau tiga, ia hendak tunggu rekod lagi, hendak bincang, bukan senang ini, *you know. I think six months.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Jawatankuasa kita yang bincang banyak perkara pun enam bulan. Ini satu perkara, saya rasa tiga bulan boleh. Kebijaksanaan...

■1500

Tuan Wee Choo Keong: Saya rasa kita sudah habiskan masa dan wang. Saya rasa tiga bulan amat *reasonable*lah. Munasabah.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *To come out with suggestionlah. What else we can...*

Tuan Pengerusi: *Sit down and practicality of dishing data dengan Imigresen. We need independent MIMOS to trace back when, the last entry, semua itu... [Disampuk] Oh, independent, independent!...*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Tuan Pengerusi, hanya saya bimbang Imigresen sahaja. Mungkin ia memerlukan masa untuk cari dia punya sistem yang hendak kesan itu.

Tuan Pengerusi: *So, that is why they thinking Imigresen.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *To trace those...*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Mungkin *they may need time, how to revise the system.*

Tuan Wee Choo Keong: Mungkin Tuan Pengerusi, saya rasa ini adalah – kalau kita ada *political will*, saya rasa kita boleh buat dalam masa tiga bulan supaya mereka ambil serius dan duduk bersama-sama dan bekerja. Seperti apa Yang Berhormat Gombak kata, kita sudah enam bulan, dan kita ada bincang banyak perkara. Saya rasa tiga bulan *reasonable*.

Tuan Pengerusi: Dalam tempoh tiga bulan dari tarikh laporan ini. *Three month.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya yakin sebab Jabatan Imigresen sekarang antara jabatan yang paling efisien dalam mengeluarkan pasport kerana sistemnya itu agak baik. Saya percaya dia ada pangkalan data yang lengkap untuk mengesan pergerakan warganegara keluar-masuk.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Oleh sebab kita tidak menggunakan sistem kita, tidak serupa macam negara lain, minta maaf. Bila kita keluar daripada negara, ia tidak ada...

Tuan Pengerusi: Barangkali SPR.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Ia tidak ada...

Tuan Pengerusi: Bincang dengan agensi-agensi semua ini. *I think* bolehlah walaupun sibuk dengan apa-apa...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *...This is my worry...*

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, saya rasa pun sistem dalam negara ini, semua telah pun berkomputer. Tidak ada *hardcopy* lagi. *So*, dengan komputer senang hendak dapat data.

Tuan Pengerusi: Ya, para 1.5 ini...

Tuan Wee Choo Keong: Dalam tempoh...

Tuan Pengerusi: Perlu dalam tempoh tiga bulan dari tarikh laporan ini, boleh? *I think* - meneliti, berbincang dan seterusnya.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi para 1.4 (a) itu, maknanya telah mendaftar sebagai pemilih, bagaimana yang belum berdaftar, apakah kita benarkan mereka berdaftar di luar ataupun ia jatuh dalam bidang kuasa Jawatankuasa yang lain?

Tuan Pengerusi: Sekarang ini untuk memohon, boleh memohon walaupun di luar negara. Boleh pergi *on-line* ataupun melalui pejabat yang kita mahu kemas kini itu. *So, you can become a member first* atau ahli dulu. *Once you* sudah daftar, *then you can apply to be an overseas voter*.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya tidak pasti dalam klausa yang mana tetapi ada atau tidak tempoh kelulusan permohonan baru itu? Itu juga penting dalam proses penambahbaikan ini. Maknanya kalau dia buat *on-line* ataupun dia pergi ke kedutaan, berapa lama SPR mengambil masa untuk meluluskan permohonan baru. Itu juga boleh meyakinkan warganegara bahawa mereka ada ruang dan peluang untuk menjadi pemilih dalam tempoh tertentu.

Tuan Pengerusi: Itulah yang disebut oleh Timbalan Pengerusi pada dua minggu yang lalu itu, pelantikan pegawai-pegawai itu perlu dikemas kini di kedutaan. *After all, now we are talking about '1Malaysia, one month, one day, one year'*. *So, I think we use those things to... within*, untuk..., sekarang boleh tukar kad pengenalan dalam *one day*. Sila respons.

Seorang Ahli: Sekarang pun ada *one...*

Tuan Pengerusi: Sila respons.

Dato' Haji Noordin Che Ngah: Yang Berhormat Tuan Pengerusi. Dari segi pengesahan itu kita mengikut suku tahun. Jadi, maknanya kalau dia daftar sekarang, dia akan jatuh dalam suku tahun kedua. Selepas itu kita proses, berikutnya untuk proses...

Tuan Pengerusi: Sampai empat suku?

Dato' Haji Noordin Che Ngah: Suku tahun, empat suku, ya. Seperti biasa.

Tuan Pengerusi: *So*, waktu pendaftaran suku pertama itu dia harus sedia untuk dipamer, semasa suku kedua itu?

Dato' Haji Noordin Che Ngah: Mungkin kalau yang suku tahun pertama itu, sekarang ini bulan Januari, Februari, Mac, kita ambil masa dalam sebulan pertama itu untuk kemas kini dan sebagainya. Mungkin awal bulan kelima itu kita akan buat pameran, untuk pameran seminggu Yang Berhormat.

Tuan Pengerusi: Okey, masuk dalam... *[Disampuk]* Sudah masuk dalam Minitlah tetapi bagaimana *you* hendak masukkan itu, pihak SPR juga perlu dalam memproses...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya tidak pasti dalam Jawatankuasa mana, akan tetapi apa yang disebut oleh Tuan Pengerusi tentang Penolong Pegawai Pendaftar di kedutaan perlu diperkemas, prosesnya perlu di...

Seorang Ahli: Jelaskan.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kena jelas dalam cadangan kitalah, dalam cadangan-cadangan ini. Akan tetapi saya tidak pasti Jawatankuasa mana yang terlibat. Akan tetapi kita bincang panjang dahulu tentang Penolong Pendaftar ini.

Tuan Pengerusi: Kalau boleh ia masuk *somewhere in* daftar pemilih, di mana ada *subject of efficiency* dari segi pemprosesan permohonan-permohonan sebagai pengundi ini dan seterusnya... Soalan Parlimen, "*Are there registration that has been rejected because of incomplete data...?*", dan semua itu. Okey, *we keep in mind. Then of course, you come home with* para 1.7 lah, seperti mana yang dicadangkan. *For the aspect tackle at the moment is*, undi melalui pos.

Okey, yang kedua adalah petugas media. Ini kalau kita bincang *and I think* harus tidak ada *objection to allow the media people for this, but it has to be under post, they will have to register themselves and so on*. Dua kawasan.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli [Kuala Krai]: Para 2.3, Tuan Pengerusi. Saya masih lagi hendak mengemukakan cadangan supaya mereka ini diberi peluang mengundi secara undi awal. Kalau undi pos, kita tidak bersetuju sebab tujuan kita ialah untuk mengurangkan undi pos termasuk undi luar negara pun tadi kita bincang harus adalah satu *compromise* antara pos dengan undi awal. Jadi dalam negara kita, kita tidak boleh menerima undi pos ini diperbanyakkan termasuk nanti kalau kita bincang mengenai 240,000 petugas-petugas. Jadi, kita sebut.

Tuan Pengerusi: Pinda pengundi awal, di sini sana hendak atur itu untuk..., *I think not practical*lah Yang Berhormat. Terus sahaja di Kuantan *and they have to set-up*.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: Tuan Pengerusi, saya menyokong cadangan untuk mengesyorkan petugas media diberi kemudahan mengundi secara pos. Sekian, terima kasih.

Tuan Pengerusi: Sebelah kami, lebih praktikal kami rasa, *this is the easiest. Then*, kita tengok dulu berapa, *really use the opportunity. We have to apply*, barangkali dia tidak pergi mengundi ataupun *at least ada revenue for them, better than going back to* Kuantan dari Kuala Lumpur ataupun balik ke Kuala Krai... *[Disampuk]* Kalau dia bertugas di KK, macam mana?

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri]

Seorang Ahli: Ini memudahkan sahaja tetapi...

Tuan Pengerusi: Memudahkan.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *For your personal opinion* sahaja.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Dalam konteks ini, macam mana definisi petugas media ini sebab media ini juga dia punya definisi luas. Apakah yang hanya berdaftar dengan BERNAMA ataupun Kementerian Penerangan...?

Tuan Pengerusi: *No, no*, mana-mana badan media yang berdaftar.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Sebab saya tahu, media pun ada menghadapi banyak masalah. Kalau ada *press conference* yang dianjurkan oleh kerajaan, bukan semua warga media dibenarkan. Kadang-kadang *Harakah* boleh, *Suara Keadilan* tidak boleh. Jadi, kita kena jelas itu, siapa yang dikategorikan sebagai warga media.

Tuan Pengerusi: Itulah dia, sudah bincang dengan SPR bahawa bukan sahaja *reporters* tetapi *cameraman*. So, kamu gunakan petugas dengan pengesahan daripada agensi media yang berdaftar untuk mengeluarkan senarai bahawa mereka ini bertugas. Begitu penjelasan tiga *meeting* dahulu. Ya?

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kena betul-betul jelas Tuan Pengerusi, kalau tidak macam *photographer*, kita tidak tahu daripada mana. Maknanya *there is no limit*. Maknanya dia makin lama, makin membesar jumlah itu. Kebimbangan kami itulah. Ia kena ada *clear definition of* petugas media. Daripada agensi mana? Itu kena diperakukan dulu.

Tuan Wee Choo Keong: Wartawan yang berdaftarlah, *I think that is the best*. Kalau tidak *it will include almost...* [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]

Tuan Pengerusi: *I think* yang SPR maksudkan dahulu itu tertakluk kepada agensi media tersebut untuk menambahkan petugas yang akan bertugas dan mohon sebagai pengundi pos. So, *maybe we do not know how many will avail actually* untuk ini. Akan tetapi untuk definisi itu, saya setuju perlu jelas. Jangan dia tukang angkut bateri dan kamera sahaja tetapi dia pun *define as* petugas media dan seterusnya. Definisi itu, dan *certified by the registered agency* untuk mengatakan. So, Yang Berhormat Kuala Krai, *he wants to be noted there as a exception*.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: ...Jadi, tidak ada makna kita buat dakwat kekal. Kalau ada 240,000 dan juga 5,000 dikatakan *cameraman* semua, tidak kena dakwat kekal.

■1510

Jadi ini kita sudah bincang iaitu dengan SPR bagaimana kita hendak menyenaraikan semula selepas hari penamaan calon, apabila kita mendapat sesuatu *hardcopy* dengan senarai dalam daftar itu, tiba-tiba ada orang ini sudah mengundi, boleh mengundi dua kali sebab dakwat tidak dicalit. Saya rasa ini kita kena ambil perhatian sebab undi awal, kita mensyaratkan ada dakwat. Jadi fikirlah macam mana undi awal ini walaupun tidak balik ke kawasan masing-masing, ada tempat mengundi yang kita buat macam kalau pengundi di luar negara, mereka memasukkan kertas undi di kedutaan, ini juga mereka boleh mengumpulkan undi mereka di suatu tempat dan kemudian disortir oleh SPR, jadi akan ada pertambahan 100,000 petugas ini untuk melaksanakan kerja-kerja ini. Saya rasa boleh.

Tuan Pengerusi: Akan tetapi itulah, *the practical* mengatakan, kan...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Dakwat kekal, ada orang yang tidak kena dakwat kekal, saya tidak bersetujulah melainkan kita sudah bersetuju daripada awal lagi seperti tentera yang lima batalion itu, *just impossible*.

Tuan Pengerusi: Ya lah... Okey di sini kami bersetuju dengan undi pos ini, *so put in acceptation to the ...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kita hendak *through the...*

Tuan Pengerusi: *Yes, sure-sure.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Decide semasa Committee* sahajalah, bukan masa sekarang, tetapi kita *decide among the Committee Members* yang mana kita hendak *push*, yang ada *consensus* atau tidak, *not...*

Tuan Pengerusi: Akan tetapi..., *no, no we hoping also* mana yang *consensus*, *then* jalan, *then* mana yang tidak *we...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *We recorded it.*

Tuan Pengerusi: ...Rekod. *So this one under* apa yang dibincangkan ya.

Tuan Loke Siew Fook [Rasah]: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: Okey.

Tuan Loke Siew Fook: Kita mencadangkan, kita *go through* dahulu apa yang mungkin Sekretariat semak kalau yang perkara kedua umpamanya, ini belum ada *consensus* ataupun kita tidak ada *consensus ...*

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Loke Siew Fook: *Number two, ...*

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Loke Siew Fook: ...*Number one is okay*, kan?

Tuan Pengerusi: *As for today, we are okay but we give you another day to reflect and how you need the be put in.* Di sebelah kami *say, yes.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: Okey, pengundi luar kawasan ini, Sabah dan Sarawak punya isu ini. *Simple, we..., I think the sentiment is* walaupun SPR kata, *not practical, then I think minimum, allow them find the mechanism and even if* ia katakan mahu undi pos, dia *willing to - you know*, undi pos.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Undi awal *or* undi pos lah.

Tuan Pengerusi: Ya, ya sama, undi awal *or* undi pos.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: ...Kalau ini boleh, perkara tiga boleh, undi awal kalau kita bersetuju.

Tuan Pengerusi: *So we suggesting same methodology*, apa yang kita akan pakai untuk luar negara *which is* undi pos *or* begitu. *Because numbers are* banyak di Sabah, Sarawak. *Well Sabah alone is about 80,000...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *Yes, quite a lot.*

Tuan Pengerusi: ...Dengan pekerja kilang dan *student, this is not like just driving* Kuala Krai ke Kuala Lumpur, kita terbang sahaja semua itu *and* minta *sponsor* Yang Berhormat untuk hendak balik mengundi semua itu nanti..., *can* mengundi melalui undi pos, *at least the process* melibatkan...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi...

Tuan Pengerusi: Ini sudah sebenarnya disyorkan dahulu hanya *procedure how to do it*.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, *drafting* di *proposal* untuk 3.2, kita mengambil maklum kesukaran SPR dari segi logistik, kemudian dari segi undang-undang sedia ada tidak membenarkan seseorang pemilih mengundi di tempat mengundi bukan namanya didaftarkan tetapi dia punya rumusan akhir itu tidak begitu kuat. *I think* kalau kita tidak *identified these are the problems in implementing this proposal*, kita perlu sebut undang-undang mana yang perlu dipinda kalau kita hendak melaksanakan dalam para 3.3. Jadi baru hujah itu kuat. *Now* nampak agak *vague*. Kita kata, ada undang-undang yang tidak membolehkan tetapi dalam kita punya cadangan, tidak disebut pindaan itu. Sepatutnya kita kena *quote clause* mana, *provisions* mana yang menghalang, jadi baru kita minta supaya perkara ini diteliti untuk membolehkan pengundi-pengundi Sabah dan Sarawak mengundi kerana pindaan yang tersebutlah, *so...*

Tuan Pengerusi: Ada juga itu, tetapi...

Tuan Mohamed Azmin Ali: *It's not mentioned here ...*

Tuan Pengerusi: [*Menyampuk*] Para 3.3 tertakluk kepada apa-apa pindaan perundangan.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Tuan Pengerusi...

Tuan Pengerusi: Ya.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Yang Berhormat Gombak *is correct, it is not specific recommendation*, kalau mereka cadangkan mereka diizinkan, di awal, *the specific, and then the* SPR kaji kaedah bagaimana.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya berpandangan, kita *quote* dahulu *provision* yang mana yang menghalang untuk pelaksanaan ini, *then* kita minta supaya dipinda peruntukan tersebut, itu yang pertama dan spesifik.

Kedua, baru kita sebut perkara tadilah di dalam cadangan-cadangan lain supaya mereka ini dibolehkan undi awal bagi mereka yang mengundi. Jadi perlu ada *specific provision* yang menghalang, dan kita hendak pinda halangan tersebut dan kemudian membolehkan satu mekanisme untuk mereka mengundi awal sebagai contoh, bagi proses pilihan raya ini. Jadi kena ada, kalau tidak, terlalu umum cadangan ini.

Tuan Pengerusi: Okey, masukkan seksyen itulah yang..., memang *at the moment* peraturan itu *you* mesti mengundi di tempat dia berdaftar, *simple. If you cannot, if you in overseas, oversea voting*, begitu. *So maybe we can just mentioned the section* di situ, dan *you can say that* - mengkaji kaedah termasuklah membuat pindaan kepada undang-undang yang berkaitan.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Itu untuk mengizinkan mereka mengundi awal?

Tuan Pengerusi: Ya, untuk mengizinkan mereka mengundi awal, undi pos pun *they still have to...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Kita undi pos, undi pos pun..., walaupun undi pos..., masuk juga, Setiausaha saya di sini, Setiausaha *my* kumpulan... mana Encik Wan Kamarul?

Datuk Roosme binti Hamzah: Wan Kamarul.

Tuan Pengerusi: Siapa Setiausaha, Roslikah itu? Datuk Kamaruddin...

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: ...*Refer to the thing* lah, okey. Hanya terminologi yang kita katakan tadi, esok lawat semula...

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Datuk Kamaruddin...

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]* wakil SPR..

Tuan Pengerusi: Datuk Kamaruddin itu, Kamaruddin.

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Siapa pegawai SPR itu yang kita punya...

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang bersama dengan Datuk kah...?

Beberapa Orang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Tiada? Nanti rujuk *because you* tahu seksyen mana. Okey, *alright. This one just* boleh hanya dia punya terminologi diperkukuhkan lagi.

Keempat....

Datuk Roosme binti Hamzah: Akan tetapi setuju atau tidak Dato' Pengerusi, cadangkan untuk undian... *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ya itu termasuk dalam membuat pindaan-pindaan pada peraturan yang disebut, yang menghalang itu.

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *No, because I noticed* pegawai-pegawai dari Semenanjung, Sabah dan guru-guru semua pun, *they feel very down hearted* apabila kita mengatakan SPR *you now reject* kerana sukar. Dia kata, "Apa yang sukar. Saya mengundi pos pun *at least* saya boleh mengundi". Begitulah, *the minimum* lah. *So I think open the tab just to allow, after all in some countries, more than 200 kilometer you know, you* boleh mendaftar, maju ke hadapanlah, tetapi yang takut undi pos ini bukan semuanya undi pos itu, undi hantu bah.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ya.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: ...Tidak ada makna.

Tuan Pengerusi: ...Kategorilah yang sukar betul ini.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: ...Kita bermula dengan undi awal, kalau undi awal beres tidak apa. Kalau keyakinan tinggi, undi apa pun tidak apa. Pakai elektronik pun boleh.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ya, *I have no problem between the two you know, depends on which one is practicalah.*

Datuk Alexander Nanta Linggi: Dahulu dia mengadu, bagaimana undi pos itu dikendalikan...

Tuan Pengerusi: Itu yang *hang up* sanalah, *hang up* itu dahulu yang boleh..., kumpul *[Ketawa]* Wakil...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *Anyway we propose the two*, mana yang paling praktikal.

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, *I don't get it*, yang *indelible ink*, *we not going to write it anymore*, kan?

Tuan Pengerusi: *Because done already*, kan?

Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Undi awal *you...*, *different color*.

Tuan Pengerusi: *Indelible ink* tidak payah *because* sudah, *the pelaksanaan is in the* laporan...

Datuk Roosme binti Hamzah: *It is not here*, tidak payahlah.

Tuan Pengerusi: Tidak perlu tetapi saya bersetuju juga kalau, *I think when we restructure* SPR dengan tambahan dan *division*, kalau boleh *we for* undi awallah, tetapi memang kita katakan sukar..., untuk mereka *how to...*, hendak hantar balik kepada mereka nanti *the boxes*. *But I think, if we really*, kita hendak *facilitate* supaya *everybody has a democratic exercises*, *we minimize all the constrain* mana yang boleh. *I mean*, mahu tenaga dan begitu...

■1520

Tuan Mohamed Azmin Ali: Oleh sebab itu saya ulangi...

Tuan Pengerusi: Kita selalu katakan sukar, tidak cukup tenaga. *Find ways...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Oleh sebab itu saya ulangi cadangan saya Tuan Pengerusi, peringkat awal bahawa sekiranya SPR memerlukan tambahan bajet ataupun *staffing*, *Committee* boleh bantu untuk menyokong ke arah itu. Apa yang penting, proses itu dapat dipermudahkan dan setiap rakyat ada peluang untuk membuang undi secara yang paling mudah dan berkesan. *We will support.*

Datuk Alexander Nanta Linggi [Kapit]: Dan dijamin juga keadilan dan ketulusan. Itu yang pentinglah. Integriti itu.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ya. Akan tetapi nampak SPR tidak minta bajet, mungkin cukup *I think...*

Tuan Pengerusi: Sudah, sudah, banyak. Akan tetapi dia tidak sebut berapa banyak.

Tuan Wee Choo Keong: Yang Berhormat Gombak ini jaga SPR sahaja. Ahli Parlimen tidak jaga.

Tuan Pengerusi: Mana yang munasabah. Okey, sila.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Jadi, bagaimana kita hendak kira undi ini? *How do you kira the undi kalau kita ambil...*

Tuan Pengerusi: Kalau undi pos senang. *They goes back.* Akan tetapi kalau undi awal, *concern* bagaimana hendak kumpul, bagaimana hendak kira. *All this* timbul balikkah.

Tuan Loke Siew Fook: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, kita ada cadangan undi awal untuk warganegara Malaysia di luar. *So* kita boleh *implement the same methodology.* Oleh sebab itu, kita ada satu ayat situ, "kaedah itu dikenal pasti oleh SPR.", untuk menjamin ketelusan, keadilan itu boleh diambil kira, sama kaedah dengan undi awal warganegara di luar.

Tuan Pengerusi: Ya, seperti pengundi pos atau pengundi awal.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Seperti yang kita sudah luluskan tadi.

Tuan Pengerusi: Okey SPR, *I* lihat, *I think merely possible we go towards* undi awal. Walaupun kita pergi melawat negara itu bukan. *I envy how they..., much respect they give to undi pos. To them, that is the easier, that is as much trusteeed, as trusting your grandmother, you know, or your mother-in-law. Of course you trust them very much. That is why –* walaupun dia sendiri perakui, *practically whoever seen the House, maybe they see in my back you know,* tetapi...

Tuan Wee Choo Keong: Di United Kingdom pun baru-baru ini ada masalah dalam *Council House.* Satu *Council House* ada 40 orang. Sudah jadi satu skandal sudah.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *Oh, proxy vote. How do you know that he vote for what you told him to vote?* Okeylah. *Let's move forward.* Kita *always* inginkan penambahbaikan. *So, that is the word.* Walaupun tidak *perfect* pun, ada *movement* ke hadapan. *So in principal, yes,* hanya sampai *wording.*

Ini mencapai umur 20 tahun. Kalau sini, ini pandangan kami. Kalau 18 tahun tidak boleh turun, kami *going down to 20 years old. He can register at 20 years old, become effective...* Kalau perlu perubahan perundangan, *then we have to do it. But di sana you want 18 years old, kan?*

Tuan Loke Siew Fook: Cadangan kita ialah 18 tahun dan daftar untuk undi. *Change your MyCard, then you automatically become a registered voter.*

Tuan Pengerusi: *We put the pandangan. You can draft it for us. Alright, I put it in.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Esok?

Tuan Pengerusi: Okey, esok.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, kita pun perlu ada satu had masa juga ini.

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat, *in terms of* keputusan Jawatankuasa, *it should be one* keputusan *because it is a* syor. Syor Jawatankuasa adalah semua Ahli Jawatankuasa bersetuju ini, kecuali ini. *We cannot have an alternative. That will becomes* bukan satu syor yang Majlis boleh terima. *The syor should be 'what'. It is should not appear* lah. Semua Jawatankuasa bersetuju dengan satu, *whatever* syor, 20 or not kecuali tiga. *That is it.* Akan tetapi kalau *you have another choice alternatives, that is not the syor of Jawatankuasa. It cannot appear* dalam ini sebagai 'Syor Jawatankuasa'...

Tuan Pengerusi: *No.* Kita *just says* Jawatankuasa mengesyorkan petugas media dan *as I saying is that,* ada tiga orang yang tidak bersetuju.

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya. *Just now...*

Tuan Pengerusi: *We just mark it at the bottom.*

Datuk Roosme binti Hamzah: *I know. Just now there is one which says* ada alternatif *to it. If just that,* contoh 21 years of age, kita perlu buat satu syor *because this one is* 'Syor Jawatankuasa', *you have to remember.* So 'Syor Jawatankuasa', katakanlah umur 21 tahun, kalau ada seperti *disagreement,* semua Ahli Jawatankuasa bersetuju dengan *that one* para 4.1 tadi, 21 years of age kecuali *whoever.* Kalau ada lain-lain, *it cannot be under* "Syor Jawatankuasa", *cannot.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *No, but you can say* kecuali...

Tuan Pengerusi: *You can name them* atau kawasan, bukan?

Datuk Roosme binti Hamzah: *Yes, of course. It is going to be there.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Kecuali Yang Berhormat Gombak, Yang Berhormat Kuala Krai dan Yang Berhormat Rasah yang berpendapat bahawa pengundi diiktiraf apabila mereka tukar MyKad...

Datuk Roosme binti Hamzah: *I know but then...*

Tuan Pengerusi: Tarikh kelayakan 18 tahun.

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya. *But it cannot be a 'syor of Jawatankuasa'.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Ya, *but we can state your opinion.*

Tuan Pengerusi: *How do you accommodate...*

Tuan Loke Siew Fook: Saya cadangkan begini Tuan Pengerusi...

Datuk Roosme binti Hamzah: “Syor Jawatankuasa” *is purely* yang 21 tahun, yang lain itu tidak bersetuju. *That is it. You cannot have another* syor tidak bersetuju dan syor itu adalah..., adalah.... *It is does not become a* “Syor Jawatankuasa”.

Tuan Pengerusi: Kalau begini, tidak bersetuju dan mencadangkan tahun kelayakan 18 tahun...

Datuk Roosme binti Hamzah: *No*, Tuan Pengerusi. *That just not become* “Syor Jawatankuasa”. *People will get confused...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *We do not put on the syor but* mereka berpendapat.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya punya pandangan begini Tuan Pengerusi. Cadangan Setiausaha tadi, hanya berkuatkuasa bagi syor tertentu yang mendapat konsensus semua Ahli Jawatankuasa. Itu yang pertama.

Datuk Roosme binti Hamzah: *Yes. That is what I mean.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Akan tetapi kalau ada syor yang ada pandangan yang berbeza, saya bersetuju dengan cadangan Tuan Pengerusi dan Yang Berhormat Alor Gajah di mana – memang benar syor itu bukan lagi “Syor Jawatankuasa”. Kalau ada *disputed*, ia bukan ‘syor’. Jadi seperti tadi disebut, ‘syor’ ini dipersetujui kecuali tiga orang, katalah Yang Berhormat Gombak, Yang Berhormat Kuala Krai, Yang Berhormat Rasah dan Yang Berhormat Wangsa Maju berpandangan... *[Disampuk] Three plus one*, empatlah.

Tuan Pengerusi: Belum kira lagi. Belum *decide*.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Jangan marah dia, Tuan Pengerusi. Dia sudah setuju dengan kami ini. Berpandangan umur ini diturunkan kepada 18 tahun. *Then it is okay*, seperti cadangan Yang Berhormat Alor Gajah.

Datuk Roosme binti Hamzah: *Is within. It is not* “Syor Jawatankuasa”. “Syor Jawatankuasa” *is only one which is 20 and above* begitu...

Tuan Mohamed Azmin Ali: *No. That is not* “Syor Jawatankuasa”, *because* kita tidak *agree. It is because we are part of the* Jawatankuasa.

Datuk Roosme binti Hamzah: *That is why I am trying to say, kalau... [Disampuk] No, no, this is the thing.* Kalau Laporan Jawatankuasa adalah laporan yang mengandungi perkara-perkara yang dipersetujui oleh Jawatankuasa, *be it* belah bahagi ataupun tidak. *So* kalaulah isunya isu 21 tahun ataupun 20 tahun itu, itu masalah dibawa kepada Majlis. “Ahli yang bersetuju kata setuju, kalau tidak, kata tidak”. *That is it.* Itu dia keputusan Jawatankuasa.

Tuan Pengerusi: Suara majoriti.

Datuk Roosme binti Hamzah: *That is it.* Itu merupakan syor Jawatankuasa. *There is no other explanation to it. So...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Datuk Setiausaha, kalau...

Datuk Roosme binti Hamzah: *No. I just putting out how usul seperti dibawa ke Dewan. Bagaimana seseorang Pengerusi ataupun Speaker makes a decision on the House. They makes on 'Ya' atau 'Tidak' is one masalah brought to the House. "Ahli-ahli Yang Berhormat, sekarang saya kemukakan kepada Majlis bagi diputuskan. Masalahnya ialah umur yang hendak dicadangkan adalah 20 tahun dan ke bawah..." Something like that lah. "Ahli-ahli Yang Berhormat bersetuju kata setuju ,dan yang tidak kata tidak". Dikira, then okey you setuju, setuju, setuju...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Itu peringkat mana itu?

Datuk Roosme binti Hamzah: Ini peringkat belah bahagilah. *All*, semua Jawatankuasa begitu di bawah Peraturan Mesyuarat 84. Itu yang menjadi "Syor Jawatankuasa". Lain tidak masuk dalam "Syor Jawatankuasa". *You can deliberate at all level* Peringkat Jawatankuasa yang lain-lain, *but does not appear* dalam "Syor Jawatankuasa"...

Tuan Pengerusi: *But you can mention that you tidak setuju...*

Datuk Roosme binti Hamzah: Tidak setuju tetapi...

Tuan Pengerusi: *Cannot give pandangan.*

Datuk Roosme binti Hamzah: Tidak. Selalunya tidak ada dalam ini pula pandangan.

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi, Setiausaha, saya cadangkan begini dan...

Datuk Roosme binti Hamzah: *I am trying to...*

Tuan Loke Siew Fook: *I am suggest this formula.* Saya cadangkan formula begini. Katakan para 4.1 di sini, kita tidak setuju, tetapi majoriti setuju. Syor ini masih menjadi "Syor Jawatankuasa", sebab melalui undi majoriti. *So*, dalam *bracket* di para 4.1 itu, mungkin dikatakan, "Syor ini dipersetujui dengan undi majoriti kecuali...", siapa yang membantah, tidak bersetuju seperti Yang Berhormat Gombak, Yang Berhormat Rasah dan Yang Berhormat Kuala Krai. *We put in bracket* lah.

■1530

Datuk Roosme binti Hamzah: *Yes, that is why I said* semua bersetuju kecuali Ahli...

Tuan Loke Siew Fook: Tak apa. Saya belum habis... Okey, *then you put a note there*, di bawah semua syor ini, ada nota mengapa kita tidak setuju, itu yang kita minta. Kita tidak setuju para 4.1 sebab kita merasakan pandangan kita ialah sepatutnya diturunkan ke umur 18 tahun dan pendaftaran dibuat secara automatik. *So*, ada alasan dia. Kita tidak mahu ada satu situasi bahawa kita tidak bersetuju tetapi kita tidak ada satu pandangan balas. Itu yang kita minta. Mungkin alasan itu bukan di dalam syor tetapi di bawah syor itu ada nota penjelasan.

Tuan Wee Choo Keong: Akan tetapi kesemua nota ini mesti ada rakaman yang..., *you know, immediate.*

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, ya. *That is why what I am saying is whatever in ini*, yang lain-lain itu kita *discussed* macam-macam ini, *that become part of the laporan prosiding. All the argument, whatever...*

Tuan Wee Choo Keong: Ya, semua ada.

Datuk Roosme binti Hamzah: *But the "Syor Jawatankuasa" yang we made, then it become "Syor Jawatankuasa", tetapi in exception of syor ini, semua bersetuju kecuali four...*

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, saya bersetuju dengan Setiausaha Dewan kerana sesuatu usul yang kita putuskan ini mestilah *clear*, spesifik. Akan tetapi apa-apa yang dalam prosiding ini akan dirakamkan dalam itu – *so*, dalam satu keputusan, kita tengok di Dewan banyak manapun dia diluluskan, dan ia tidak tulis pun diluluskan dengan majoriti 10 orang atau 100 orang. Tidak, ia diluluskan oleh Dewan, *it has been pass by Parliament*.

Datuk Roosme binti Hamzah: *To resolve this problem, we put under Jawatankuasa Kecil - keputusan. Jawatankuasa Kecil can deliberate there, majority of Ahli hendakkan macam ini tetapi keputusan Jawatankuasa, Syor Jawatankuasa adalah yang itulah, kecuali berapa orang yang tidak setuju. Perkara-perkara yang justification of tidak setuju, the other side.*

Tuan Pengerusi: *So, sebenarnya bukan syor tetapi dalam Jawatankuasa itu, your stand is already recorded you know, that yes we go for this but ada dengan alasan.*

Datuk Roosme binti Hamzah: Termasuk Ahli-ahli yang tidak setuju.

Tuan Pengerusi: *Because at the moment, kita hanya boleh catat bahawa mereka tidak setuju tetapi tidak boleh tambah, kenapa tidak setuju.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Tuan Pengerusi, cadangan Yang Berhormat Rasah ialah untuk adakan satu nota.

Tuan Pengerusi: Tidak bolehkah?

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang Berhormat *that becomes – I do not know. Because that become macam minority the... I am thinking aloud okay, please assist also. At this juncture yang kita hendak nampak adalah "Syor Jawatankuasa". For each and every "Syor Jawatankuasa" ada setuju dan tidak setuju, you have another few paragraphs on perkara yang tidak menjadi majoriti persetujuan then it is bukan "Syor Jawatankuasa". "Syor Jawatankuasa" adalah yang terletak itulah, five, three, whatever.*

Tuan Pengerusi: Cadangan-cadangan yang ...

Tuan Loke Siew Fook: Ya lah, betullah. Itu maksud saya. Saya bukannya masuk dalam syor itu tetapi selepas syor ini, di bawah semua syor itu ada satu perenggan, mungkin nota penjelasan. *That is a form of minority report.*

Datuk Roosme binti Hamzah: *No, no. There is only one report. Report Tuan Pengerusi. That one is keseluruhan bersetujulah. Kita cuba hendak buat macam mana untuk beri clear...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, saya berpandangan kalau tidak dipanggil *minority report*, pendirian saya ialah asalkan kita tidak melanggar peraturan mesyuarat yang sedia ada, penambahan satu nota itu juga tidak melanggar mana-mana peraturan.

Bagi saya, itu kita kena terima sebab saya sudah cadangkan daripada awal lagi bahawa ini adalah Jawatankuasa Penambahbaikan. Tidak semestinya kita kena ikut cara lama, *submission* cara lama, kaedah lama. Asalkan ia tidak langgar peraturan yang sedia, ada apa salahnya kita *include one small paragraph*, Yang Berhormat Alor Gajah juga berpendirian yang sama, di mana kita nyatakan ketidaksetujuan kita atas alasan kita berpandangan 18 tahun dan *automatic registration*. Itu sahaja sebab bukan di sini tempatnya kita hendak membahar, perbaharisan itu adalah di dalam Dewan Rakyat.

Mereka yang menentukan akhirnya cadangan yang mana yang akan diterima, bukan di sini. *So*, saya ingat ini satu tindakan yang proaktif tetapi tidak melanggar peraturan sedia ada. Saya ingat kita kena ambil pendirian begitu.

Tuan Pengerusi: Okey. Ya nanti kita teliti semula dengan Datuk Roosme dan Penasihat Undang-undang.

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya. *I am just highlighting*, "Syor Jawatankuasa" untuk yang diterima oleh Majlis adalah syor yang dibuat butiran itu, Para 2.3 adalah – katalah umur 20 tahun tadi, itu Jawatankuasa, *majority of it*.

Tuan Pengerusi: *Then put bracket there*, yang berkecuali...

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, kecuai yang ini...

Tuan Pengerusi: Yang mencadangkan tarikh, umur kelayakan 18 tahun dan *automatic registration - one line* sahaja, bukan begitu?

Beberapa Ahli: Ya, *one line*.

Tuan Pengerusi: *I think we check back the record, if it is possible in bracket*.

Datuk Roosme binti Hamzah: *I am just put in it* kepada semua Jawatankuasa *that* yang...

Tuan Pengerusi: *Syor would be those point*.

Datuk Roosme binti Hamzah: *Syor would be* keputusan yang kita menerima semua kecuai kalau yang tidak ada itu.

Tuan Pengerusi: Ya, ya. *Ini just like...*

Datuk Roosme binti Hamzah: Kecuali kita sebutlah nama-nama Ahli-ahli yang tidak setuju.

Tuan Pengerusi: *So, that is like a footnote, at least you are able to explain what the...*

Tuan Loke Siew Fook: *Yes, what we already ask for is just a footnote*. Nota penjelasan.

Datuk Roosme binti Hamzah: Tuan Pengerusi, *I would see setiap vote so that you can see...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Pengerusi: Sebentar, *we follow* peraturan tetapi *we will check it*.

Datuk Roosme binti Hamzah: Setiap, *because it cannot be a footnote, it has to be here.* Katalah tidak setuju pada para 2.3, semua setuju dan bawah itu tidak setuju, yang ini tidak setuju.

Tuan Pengerusi: Ya, *just the line.*

Tuan Loke Siew Fook: *In a same topic, just di bawah ada note.*

Tuan Pengerusi: *We will check with Legal Advisor.*

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, ya. *What I meant is di bawah itu mengatakan semua Ahli bersetuju kecuali orang ini.*

Tuan Pengerusi: Ya, ya. *So...*

Datuk Roosme binti Hamzah: Akan tetapi Tuan Pengerusi, *you cannot have a full paragraph on our discussion.*

Tuan Pengerusi: *No, no. I think of the name dan yang mencadangkan you said 18 tahun dan pendaftaran automatik. Which is one line. At least you got a room to explain...*

Datuk Roosme binti Hamzah: Okey.

Tuan Pengerusi: Okey, *so...*

Datuk Roosme binti Hamzah: *So, yang ada pengecualian put in writing lah Yang Berhormat, kita tengok. Bagi dia punya teks.*

Tuan Pengerusi: *One line only. Akan tetapi we check with peraturan.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *The same problem will be use... Postal vote for petugas media. If disagree then mereka rasa lebih awal or something like that...*

Tuan Loke Siew Fook: *Once you accepted this one, for all other recommendation samalah. Kalau yang kita tidak ada konsensus 100%...*

Tuan Pengerusi: *We will check with Legal Advisor opinion on the matter.*

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya, *I will check because...*

Tuan Pengerusi: *But I would like to make it, if it is impossible because it is just a clarification but then we have patuh kepada first-past-the-post*

Datuk Roosme binti Hamzah: *Peraturan mesyuarat because I have abide to mistake...*

Tuan Pengerusi: Okay, *sure. Okey, the next is pembubaran. Our...*

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri][Mikrofon dimatikan]

Seorang Ahli: *Parlimen, bukan?*

Tuan Pengerusi: Ya. *Pembubaran, we decided on our side here to stick with what we have. Up to SPR untuk tentukan the end and provision for the Prime Minister to bubar. Okay, but if you want to study for jangka panjang. I think, let the younger generation of Yang Berhormat Gombak and the group... [Ketawa]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tuan Pengerusi, seperti juga perenggan yang sebelumnya, kita juga ada *reservation* tentang ini kerana ini banyak dibangkitkan mengenai tarikh dan tempoh sesuatu Parlimen itu. Jadi, kita hendak mengesyorkan satu...

Tuan Pengerusi: *A bit too early I think.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Bukan tarikh yang khusus seperti Pilihan Raya Presiden Amerika, ada hari dan adalah bulan berapa. Kita mengatakan tidak boleh dibubarkan, katalah enam bulan daripada tarikh terakhir yang ianya terbuang sendiri. *At least ada period. So that,* kita boleh menjangkakan bila, enam bulan terakhir.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Yang Berhormat Kuala Krai cadangkan pilihan raya tidak boleh dilaksanakan sehingga empat tahun, selepas empat tahun...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Empat tahun setengah ya.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Empat tahun setengah. Oh!

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ya lah enam bulan, *last six months* sahajalah. Kalau empat tahun setengah tidak ada makna kebanyakan pilihan raya kita begitu. Akan tetapi *you know...*

Tuan Pengerusi: *You mean automatic, you can have...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *No, automatic* itu lima tahun selepas Mesyuarat Pertama.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *You want to shutter the window right?*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ya.

Tuan Pengerusi: *Last six months automatic.*

Dr. Mohd. Hatta bin Md. Ramli: *Last six months before the automatic. Automatic* itu adalah *last day*.

Tuan Pengerusi: Ya, ya.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Akan tetapi *six months* itu *anytime, during that six month*. Itu terpulang kepada siapa yang berkuasa.

Tuan Pengerusi: Ya. *Before that* tidak boleh?

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Mesti sudahlah. Tidaklah dua tahun, tiga tahun atau empat tahun tetapi enam bulan terakhir. Barulah ada satu tempoh pentadbiran yang lebih munasabah.

■1540

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Tuan Pengerusi, saya ingat di Britain kita pergi, ingat di London, dia ada – tetapi dia ada proviso.... [*Disampuk*] Dia ada proviso. Saya tidak berapa....

Tuan Wee Choo Keong: *In UK* dia ada *provocative to...*, samalah *Parliamentary democracy Westminster style* yang sama dengan kita, tetapi Yang Berhormat Kuala Krai kena faham juga, nanti mereka jadi kerajaan pun, kena sekat juga itu.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Kita bercakap tetapi apabila kita...

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *I think we should study the proviso dalam lain dia ada proviso. Kalau government has to force to hold an election earlier, there is proviso. Like UK, like UK. But this one applies to the state as well lah, yang ini. Ini applicable to the state as well ini because mengikut Perlembagaan kita, the state will have to follow lah. The state have to follow lah semua. Selangor, serupalah, macam Kelantan.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Boleh Yang Berhormat Kangar teliti ini untuk kita bincang esok tidak? Sedikit yang proviso itu.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Ya.

Tuan Loke Siew Fook: *In UK ini...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kangar ini bahagian undang-undang.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *I'll check, I'll check, okay.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kalau Kangar boleh bantu kita, esok kita bincang lebih *detail* soal ini. Proviso ini ya.

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri] [Mikrofon dimatikan]

Tuan Pengerusi: Esok, esok. *We meet jam 2 lah, continue.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Esok jam 2.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Selasa, pagi?

Tuan Pengerusi: *Thursday* tidak boleh.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Pukul 11.30...

Tuan Pengerusi: Pukul 11.30? Okey, bisa, bisa. Bilik, bilik hendak cari.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *Four years* lah.

Beberapa Ahli: *[Berbincang sesama sendiri]*

Tuan Wee Choo Keong: *Four years, reasonable* lah.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *Four years. Let me come out with the proviso, okay?*

Tuan Pengerusi: Okey Ahli Yang Berhormat. Tadi apabila saya – *so this one will be* dirujuk balik esok kalau ada proviso, *okay. Maybe* sebelah kami pun boleh runding kalau begitu, *you know* – tetapi tidak ada juga – adakah tiga tahun punya hendak bubar, dia mahu tanding lama-lama kah, *you know*.

Tuan Loke Siew Fook: Okey.

Tuan Pengerusi: Okey tetapi begini. Yang Berhormat, tadi kita bincangkan yang *making a* kaveat bila kita katakan bahawa dipersetujui Syor Jawatankuasa. *I think Setiausaha is still concern that she thinks also it would be nice and neat* sepertimana dalam *Parliamentary parties* yang lain. So, apa yang kita katakan, hanya kita boleh katakan setuju kecuali *we named the* Yang Berhormat – kawasan, *and full stop. You* punya alternatif pandangan itu, kita masukkan sebelum itu di dalam cadangan. Katakan seperti tadi kan.

Seorang warganegara - yang dikatakan oleh Yang Berhormat Gombak, Kuala Krai berpandangan bahawa, *they have* usia 18 tahun dan pendaftaran secara automatik. *So*, penjelasan sudah masuk di atas dan kita sebut siapa yang tidak setuju. *So, neat* kita tulis, tidak adalah *exceptions. All right? We do that way. So, you put your* pandangan dengan nama, *so we will know what is your stand*, so di bawah syor adalah begini kecuali *so and so*.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Loke Siew Fook: Boleh tidak esok yang Jawatankuasa Kecil punya laporan pun diedarkan untuk kita tengok macam mana ayat itu.

Tuan Pengerusi: Okey.

Tuan Loke Siew Fook: Untuk esok, untuk esok. Untuk mesyuarat esok.

Tuan Pengerusi: Jawatankuasa Kecil punya itu. Itu sudah saya terima...

Datuk Roosme binti Hamzah: Jawatankuasa Kecil...

Tuan Pengerusi: ...Dari semua.

Tuan Loke Siew Fook: Tidak, maksudnya sebab – kalau format ini kita guna pakai, kita kena mungkin draf balik ayat itu.

Tuan Pengerusi: *I see. I see.*

Tuan Loke Siew Fook: Dalam Jawatankuasa Kecil itu.

Tuan Pengerusi: Akan tetapi itu kebanyakan saya tengok *straight forward*. Laporan macam kita punya kan. Jawatankuasa sendiri mencadangkan, mencadang, mencadang. Gombak punya paling nipislah. Dua, tiga perkara sahaja.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya punya enam, tinggal dua sahaja. Habis hilang.

Tuan Pengerusi: [*Ketawa*]

Tuan Mohamed Azmin Ali: Akan tetapi...

Tuan Pengerusi: Dia masuk lain tempat.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Maknanya dia masuk tempat lain.

Tuan Pengerusi: Perundangan masuk dahulu.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Akan tetapi kekalkanlah dalam Jawatankuasa saya.

Tuan Pengerusi: Oh.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tidak apa?

Tuan Pengerusi: [*Ketawa*] Itu boleh nampak dalam Jawatankuasa Kecil.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Cuma...

Tuan Pengerusi: *So*, tidak apa. *You check* lah.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tidak apalah. Kita hendak tengok dia punya *wording* dahulu sebab dua-dua pilihan pun, tidak melanggar mana-mana peraturan.

Tuan Pengerusi: Dia kata yang kedua itu...

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *...Assume must be definitive. Definitive. So, I think it is better because you got the chance to...*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: Tuan Pengerusi, *I think* pendapat daripada kes, *they want to know the other* syor. Akan tetapi kalau syor itu dimasukkan sebagai salah satu nota, okey, akhirnya satu syor sahaja tetapi telah pun dibincangkan perkara-perkara ini tetapi akhirnya keputusan ialah ini. Okey. *I think* setiausaha betul. *There should be only* satu syor. Okey.

Tuan Pengerusi: *Then, exception I mention a new explanation is* di atas sana, *why, you know, because you want 18 and automatic. I think you should write. Better* lah. *Better.* Lagipun, *I think* bukannya terlampau banyak mengenai ini. *Caretaker government* ini daripada kumpulan...

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi, saya rasa mesyuarat yang lepas kita telah putuskan yang 6.2 itu dikeluarkan daripada perenggan ini. Ayat 6.2 itu. *I think* kita sudah putuskan masa itu.

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Loke Siew Fook: Sebab *the whole* idea kalau...

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ya, ya. Okey.

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Sudah...

Tuan Loke Siew Fook: Mesyuarat lepas telah putuskan dikeluarkan.

Tuan Pengerusi: *So, okay. I mean actually this one is not only the Federal, the state also. You know, okay.* Sesuatu kajian lebih terperinci, *we suggesting* dapat dibuat. *All right.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *So we delete this 6.2.*

Tuan Pengerusi: Para 6.2, data mengatakan *the statement...* Okay. Para 7. Ini daripada kami punya. *We just want to highlight the fact that you memberi, pindah alamat palsu. We must give the amalan that you can go to jail for it, you know. That's* waktu kita di *Germany*, di *England*, *the way they respect the law very different and take action on those people.* Dalam borang-borang sedia ada pun, *already* dimasukkan dalam Borang Pindaan Alamat, dalam borang di JPN tetapi tidak ada tindakan dibuat. *So, kita Jawatankuasa bahagian sana mengatakan bahawa, to enforce this one and you need, SPRM to come into although I don't see how SPRM can actually – is more politicking. It is more to..., what we called it.. So maybe it's not really SPRM, you know. Okay.*

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, *I think to make this more awesome, I think we have to state that the section 15 to National Registration Act, perlu dipinda dengan satu hukuman because at the moment, it said that, every change of address, have to be reported.* Akan tetapi tidak ada hukuman, jika tidak... *So, kalau hendak buat...*

Tuan Pengerusi: Betulkah JPN?

Tuan Wee Choo Keong: ...Kalau hendak...

Tuan Pengerusi: Dia kata perlu tetapi dia tidak denda, kalau tidak buat.

Tuan Wee Choo Keong: So, kalau hendak lengkap....

Cik Zarifah binti Zulghaffar [Pegawai Undang-undang (Bahagian Khidmat Pengurusan dan Sumber Manusia) Jabatan Pendaftaran Negara]: Tuan Pengerusi, yang sebenarnya ada peruntukan untuk penalti. *Unfortunately*, aduan tidak ada. Aduan tidak ada ke JPN yang mengatakan orang itu tidak duduk di situ.

Tuan Pengerusi: Dia ada tetapi dia pergi SPR.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *What is the punishment?*

■1550

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Maksimum tiga tahun penjara dan maksimum RM20,000 denda.

Tuan Pengerusi: Untuk maklumat palsu?

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Untuk maklumat palsu.

Tuan Pengerusi: Mengenai dengan alamat?

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Ya.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *Ini for failure to report.*

Tuan Wee Choo Keong: Ini bukan *for failure to report*.

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Bukan *failure*. Sekarang ini *for the time being*, kita tidak ada aduan yang mengatakan orang menyalahgunakan alamat. Memang tidak ada.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ya lah, yang senarai ini dalam senarai pemilih. Kita bukan ada satu senarai alamat yang ada di JPN itu. Kalau kita dapat senarai JPN, boleh kita *check* sama ada orang itu di alamat itu ataupun tidak. Akan tetapi ini berkaitan dengan alamat di daftar pemilih. Jadi laporannya semua pada SPR lah. Memang kita tidak lapor situ. Kalau kita open *the flood gate*, saya risau JPN tidak ada kerja lain, hanya *swap* benda itu sahaja.

Tuan Pengerusi: Lagi?

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Jangan main-main...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *Are we going to make an offence* kalau orang yang tukar alamat tapi dia gagal maklumkan kepada JPN, *is that an offence? Is that will be an offence*, atau macam mana?

Tuan Wee Choo Keong: *I think*, kalau kita hendak *facilitate* semua ini, apa-apa yang disyorkan di sini, kita perlu menyatakan dengan tepat bahawa sesiapa yang telah memindah kepada alamat yang baru dalam 90 hari, dia perlu buat satu permohonan baru untuk memindah alamatnya dalam *National Registration*. Jika tidak, barulah kata, apakah hukumannya. So kalau kita hendak...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Sekarang ini ada *provision* bukan, ada peraturan dalam...?

Tuan Wee Choo Keong: Tidak ada.

Tuan Pengerusi: Kalau tidak tukar?

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Kalau tidak maklum pertukaran.

Tuan Pengerusi: Kalau tidak maklum pertukaran, ada dalam akta, ada penalti untuk itu?

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Dalam masa 90 hari, dia kena maklum pada JPN.

Tuan Pengerusi: Kalau tidak?

Cik Zarifah binti Zulghaffar: *Unfortunately* kita hendak buat..

Tuan Wee Choo Keong: Saya rasa tidak ada tempoh dalam itu.

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Dalam tempoh 90 hari dia kena datang bertukar. Kalau dia tidak datang bertukar, kita pun tidak tahu dia tidak bertukar. Itu masalahnya sekarang. Kalau ada orang adu, *yes*, kita boleh ambil tindakan.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *There is a punishment section?*

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Ada. Sama.

Tuan Pengerusi: *Then* menguatkuasakan seksyen 15 lah kalau begitu. Apa seksyennya itu?

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Dia bawah seksyen 15, kesalahan di bawah seksyen 25. Peraturan 25.

Tuan Pengerusi: Okey, Setiausaha.

Datuk Alexander Nanta Linggi: Tuan Pengerusi, saya hendak...

Tuan Pengerusi: Seksyen 15.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Peraturan 15.

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Peraturan 15. Kesalahan bawah Peraturan 25(1)(f).

Tuan Pengerusi: Peraturan? *Confusing, two figures you giving me*, peraturan apa?

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Peraturan 15, dan peraturan 25(1)(f), Peraturan-peraturan Pendaftaran Negara.

Tuan Pengerusi: Peraturan 15 dan peraturan 25...

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Ya, 25(1)(f).

Tuan Pengerusi: Kurungan apa?

Cik Zarifah binti Zulghaffar: (1)(f).

Tuan Pengerusi: (1)(f). *Big "-F-" or small "-f-"?*

Cik Zarifah binti Zulghaffar: *Small "-f-"*. Peraturan-peraturan Pendaftaran Negara 1990.

Tuan Pengerusi: PUU, ambil maklumat ya. Perubahan kepada... *So*, Akta 5 bagi SPR dan bagi pendaftaran. *So*, ini 7.5 buanglah ini. SPRM ini. *I think* kalau itu ada *benefit in kind, rising from certain action...*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *Can I have a copy of that?*

Tuan Pengerusi: Ya, adik... *Or tuan or puan...* Dia masih muda nampak, so saya panggil adiklah... *[Ketawa]* Panggil "Tuan" lah senang... *[Disampuk]* Sorry ya. Ini *Parliamentary Sitting* ini. Panggil "Tuan" juga walaupun wanita.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Jadi kita bincang mengenai memberi maklumat palsu, bukan *failure to report, a change of address*kah. Macam mana cerita ini? Ini kita cerita ini penguatkuasaan peraturan sedia ada...

Tuan Wee Choo Keong: Kalau *to make our* syor-syor ini *more meaningful*, kena ada beginilah. Kalau tidak, *I think this will be just window dressing only*. Kita kena ada satu hukuman.

Beberapa Ahli: *[Berbincang sesama sendiri]*

Tuan Pengerusi: Ada?

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *Alright*. Okey dia memang ada dalam Peraturan 15. Dia mengatakan mana-mana orang yang berdaftar di bawah peraturan-peraturan ini yang bertukar tempat kediamannya ke satu tempat yang dia mungkin tinggal lebih tempoh 90 hari, *then* dalam masa 14 hari dari pertukaran itu hendaklah melapor fakta itu kepada Pejabat Pendaftaran yang berdekatan dan hendaklah memohon kad pengenalan gantian. *There is a requirement of the law under* peraturan 15.

Jika dia gagal, di bawah peraturan 25(1)(fa), gagal mematuhi mana-mana peraturan-peraturan 88(a), (13), (15). Itulah. Okey. Adalah melakukan satu kesalahan terhadap peraturan ini dan apabila disabitkan, boleh dikenakan penjara selama tempoh tidak melebihi tiga tahun dan denda Ringgit Malaysia dua puluh ribu. *That is number one. Failure to inform*. Akan tetapi di bawah itu dikatakan, di bawah kesalahan 25 pula, memberi apa-apa butir yang disebut dalam ini, apa-apa ini tidak, dan dikehendaki – palsu lah. *Also the same*. So, sudah ada sudah.

Tuan Pengerusi: Kuatkuasa sahaja.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Memberi maklumat palsu ataupun *failure to report*. *Both punished under the same* peraturan 25, di mana kena tiga tahun. Oh, dahsyatnya.

Datuk Alexander Nanta Linggi: Tuan Pengerusi, dalam perkara ini *just the matter with interest* ya. *Assuming*, seseorang itu dia jadi calon, okey? Dia jadi calon, dia berpindah. *So, it is already breaching this you know. Using the old address but they move to another address...*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *And then fail to inform*.

Datuk Alexander Nanta Linggi: *Fail to inform...* *[Disampuk]* *No, no. That's mean he is already breach the undang-undang you know. So the implication is very big.*

Cik Zarifah binti Zulghaffar: Yes.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Memang melanggar undang-undanglah itu. Boleh dikenakan denda berapa puluh ribu?

Tuan Pengerusi: Ringgit Malaysia dua puluh ribu.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Or tiga tahun penjara.

Tuan Pengerusi: *Okay, we put this one.* Mengambil maklum kepada akta sedia ada semua ini dengan yang satu ini dan disyorkan untuk melaksanakan, menguatkuasakan. *Alright.*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Peraturan?

Tuan Pengerusi: Peraturan, ya. *Okay, I will redo this one. It is a little bit worthy. We just want the law to be apply, supaya people do not tukar address sewenang-wenangnya untuk satu, pindah tempat mengundi – sudah tidak betul. Okey? So this one no question.* Faham ya.

Okey, penambahbaikan dari segi proses pilihan raya. Yang dimasukkan di sini tempoh kempen, *now* tujuh hari...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Minimum.

Tuan Pengerusi: *Of course our pandangan di sini adalah, it is up to SPR but we are open to... .*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tuntutan asal 21 hari. *The last kita punya meeting, we are willing to direct negotiate for 14 hari.* Itu tidak *compromis*elah itu.

Tuan Pengerusi: *It can be 14, it can be 21, up to SPR, but, we are saying...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Kalau sekarang tujuh pergi ke 14, kami minta 21 turun ke 14, itu baru kompromi.

Tuan Pengerusi: Kami sepuluh.

■1600

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, kita bincang ini, kita bincang tentang tempoh berkempen ini mengambil kira beberapa cadangan baru khususnya undi awal. Sekiranya tempoh itu terlalu pendek, ada tujuh hingga sepuluh, dia akan menggagalkan usaha undi awal itu. Oleh sebab minggu lepas kita bincang, kertas itu mula-mula prosesnya, kita hantar dengan pos *directly to the voters.* Itu mengambil masa.

Kemudian dia hendak pergi serah kepada kedutaan, kedutaan kumpulkan dalam satu tempoh masukkan dalam beg diplomatik dan dihantar ke sini. Jadi, kalau kita mencadangkan sesuatu yang bercanggah dengan ada cadangan yang lebih baik tentang undi awal, ia tidak membawa apa-apa semangat untuk menambahbaikkan. Jadi, mengapa hendak letak sepuluh kalau kita merasakan 14 itu lebih praktikal dalam mengendalikan undi awal dan pada masa yang sama, tempoh kempen juga kita dapat lanjutkan daripada satu minggu kepada dua minggu walaupun ada juga cadangan 21.

Jadi, saya ingat lebih baik kalau kita dapat 14, *then we get the consensus rather than ten dan satu, 14.* Ia akan ada kesan kepada cadangan yang baik itu - undi awal warganegara Malaysia. Jadi, saya minta rakan-rakan pertimbangkan balikhlah perkara ini.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Ambil kira juga, kita sekarang ini tidak ada lagi bantahan. Jadi, *on the second day, ballot papers can be printed*. Dulu kena tunggu hari yang keempat baru kita boleh *bring the ballot papers*. Jadi hari keempat, kalau 14 hari itu tolak empat, sepuluh harilah itu... [Ketawa]

Tuan Pengerusi: Mengambil kira yang *mail* semua ini. Dulu tujuh, kami tambah tiga hari. Itu pun pihak SPR tidak terikat. *What we have saying is minimum. I think* tujuh hari kita setuju. *Now with this* tidak ada bantahan, semua *ballot papers* boleh *print and at the end of the day*, memanglah SPR yang menentukan.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Minimum, minimum.

Tuan Pengerusi: Kami bersedia untuk naikkan tiga hari, minimum sepuluh.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]

Tuan Pengerusi: *A bit long to some...*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Tidak ada bantahan sudah. Kalau ada bantahan 14 *days, okay*. Sekarang tidak ada bantahan, di hari keempat *we save four days, three days minimum*.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Bantahan terakhir hari ketiga.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Ya lah, hendak *print*.

Tuan Mohamed Azmin Ali: *So, now* dua hari sahaja kita *save*.

Tuan Pengerusi: Hari ketiga, dua hari.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Dua hari sahaja.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Hari ketiga bantahan habis, baru hari keempat hendak *print*.

Tuan Pengerusi: Okey, kami sepuluh minimum. *It's up to SPR* untuk hendak beri kami 21 hari... [Ketawa] Minimumlah, *I am talking about minimum*.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kalau tidak setuju 14, *then make sure* kita ambil 21.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *The 21 is my number...* [Ketawa]

Tuan Pengerusi: Okey dimasukkan di atas, yang mana tadi dan pandangan bahawa umur 21 dan kami setuju di sini kecuali yang tujuh. *So, they know your stand is 21*.

Seorang Ahli: *Alright*.

Tuan Pengerusi: *Access to Media* - di bawah kepala ini. Saya melihat cadangan-cadangan Ahli-ahli Yang Berhormat tidak ada juga yang mujarab-mujarab sekali.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya ingin..., ada pindaan Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Okey, sila cadangkan kepada Jawatankuasa.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kepada perkara 9.2. "*Jawatankuasa mengambil maklum SPR...*" Saya mencadangkan perkataan tidak mempunyai kuasa itu dibatalkan dan dipotong dengan menggantikan:

“Jawatankuasa mengambil maklum SPR perlu meneliti Fasal 2, Perkara 115, Perlembagaan Persekutuan yang boleh meminta pihak berkuasa awam untuk memberikan apa-apa bantuan yang dapat dilaksanakan kepada Suruhanjaya dalam menunaikan tugasnya termasuk Kementerian Penerangan, Komunikasi dan Kebudayaan berhubung dengan hal perkara yang melibatkan akses media kepada semua parti yang bertanding di dalam suatu pilihan raya...” Ayat berikutnya.

Tuan Pengerusi:“...termasuk Kementerian Penerangan, Komunikasi dan Kebudayaan...” itu dalam fasal 115, atau *you* punya tambahan?

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tidak, itu tambahan. Kalau dalam Perlembagaan Persekutuan, Fasal 2, Perkara 115 ia menyebut: *“Apabila diminta oleh suruhanjaya, semua pihak berkuasa awam hendaklah memberikan apa-apa bantuan sebagaimana yang dapat dilaksanakan kepada Suruhanjaya dalam menunaikan tugasnya...”* Jadi, saya ambil Perlembagaan Persekutuan masukkan di sini kemudian saya masukkan perkataan, *“...termasuk Kementerian Penerangan...”* dan sambung ayat yang berikutnya. Oleh itu saya minta SPR untuk meneliti fasal ini. Itu yang pertama.

Tuan Pengerusi: Atau kementerian lain yang berkaitan.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ya, kementerian lain yang berkaitan.

Tuan Pengerusi: Bukan sahaja...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Penerangan.

Tuan Pengerusi: Kalau dipinda nanti satu hari MCMC pergi...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya setuju Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Satu agensi pergi MOSTI kah, nanti tidak...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Maknanya kementerian yang berkaitanlah. Itu para 9.2 Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Okey, *Secretary* ambil maklum.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kemudian, saya hendak mencadangkan supaya masuk satu fasal baru para 9.4., berbunyi... *“Jawatankuasa...”*

Tuan Pengerusi: Yang empat ini ada sudah?

Tuan Mohamed Azmin Ali: Itu jadi para 9.5.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: Yang Berhormat Gombak, saya belum diberi maklumat itu. Saya Ahli Jawatankuasa.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ya lah. Saya hendak beri cadanganlah ini.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *You should discussed with me first, why?*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *No*, kita tengah bincang semua.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *You should have – me first*, kerana ini Jawatankuasa. *I do not know what you are going to raise now.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *No, we are discussing all Jawatankuasa. Don't took it emotional.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, no emotional. I am just stating a point that I was in the same Jawatankuasa.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Then, what is the purpose of I discuss the earlier Jawatankuasa, where I was not a member of that Jawatankuasa.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *That is your problem.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Please lah.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *The thing is you are going to raise something new. I do not know about it. You should have discussed with me.*

Beberapa Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Now, here ini Jawatankuasa seluruh.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Betul. Akan tetapi saya Jawatankuasa sama, saya tidak tahu langsung. Itu maksudnya.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *No, no, I disagree with you. You dengar...*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *I am not saying for you to agree with me. I am just giving my point.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *You dengar, you dengarlah!*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, saya...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Kalau saya boleh bincang dengan Jawatankuasa yang lain where I was not part of the Jawatankuasa, apa masalahnya?*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, that is not the point. The point is Yang Berhormat Gombak...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Then you listen.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, no.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *You may disagree.*

Tuan Pengerusi: *Okey, Ahli-ahli Yang Berhormat...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *You may agree...*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, no, no.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *You listen first.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Why must I listen? Because you are not listening to me.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Kalau macam ini susahlah! If I can listen to other Jawatankuasa, your position...*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *If you want me to listen to you, you must listen to me.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *No, you listen first!*

Beberapa Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *That exactly what I am doing. I am just speaking.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Then, you listen first.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, no. I need an explanation.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Yes, I am explaining now.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *I need an explanation.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Okey, Ahli-ahli Yang Berhormat begini. Saya ada di sini. Memanglah sebenarnya *you* boleh bantah itu. Akan tetapi Yang Berhormat Hulu Selangor *also right* kerana ini satu Jawatankuasa untuk respons sama ada setuju atau tidak, komenlah kita bersama semua Ahli.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi kita sudah bincang banyak perkara dalam Jawatankuasa.

Tuan Pengerusi: Ya, ya betul.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Akan tetapi pada hari ini saya dimaklumkan kita bincang semua cadang-cadangan Jawatankuasa Kecil...

Tuan Pengerusi: Ya, ya betul. Akan tetapi...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Dan kita boleh membuat pindaan dan cadangan. Ada perkara kita setuju, ada perkara kita tidak setuju.

Tuan Pengerusi: Akan tetapi ini pindaan *substantial* juga.

Tuan Mohamed Azmin Ali: *No*, ini cadangan yang saya hendak masukkan.

Tuan Pengerusi: Okey, baru cadangan.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kalau...

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: Tuan Pengerusi, *I just want to say he should have told me. Write a note to me that say... "Can I put this?..." I would have agree, itu sahaja. I do not want to be caught unprepared.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Untuk makluman, *I am just consulted with SPR Legal Advisor just a few minute ago*, untuk mendapat pandangan.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *That's right, Sir but I am in...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *So, now saya present the case.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *You should have told me that you want to present something.*

Tuan Mohamed Azmin bin Ali: *Yes, I am telling you now.*

Tuan Pengerusi: *Now, I give Yang Berhormat Hulu Selangor, your floor. Do you want to comment anything since you are Ahli Jawatankuasa.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, because I do not know what it is.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *Hah! Itulah dia.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *You tidak hendak dengar.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *You should have told me earlier, not now.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Why I cannot present now?*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Because this is the full Committee. This is a specific Committee.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Tidak apalah Tuan Pengerusi. Kalau saya boleh komen Jawatankuasa lain, I cannot even comment my own Jawatankuasa?*

Tuan Pengerusi: *Boleh, tetapi ini sekadar...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Ya.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, I am in the Jawatankuasa, you should have told me first, that is my point.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *This is something new.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *I in your Committee. Although whatever new, two of us could have discuss.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Ya, tetapi kita kalau Committee lain saya boleh bagi...*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Yes, that is fine but this is... [Disampuk] That is fine. Everybody can give opinion but this is...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Okay, you give your opinion now.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *No, you tell me. My question is Yang Berhormat Gombak...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *I am telling you now...*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *You do not instruct me.*

Tuan Pengerusi: *Yang Berhormat.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *No, I do not instruct you.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Don't be so arrogant like that.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Bukan arrogant lah. You listen lah!*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Don't be arrogant Yang Berhormat Gombak, don't be arrogant.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Tolonglah!*

Tuan Pengerusi: *Yang Berhormat, hentikan.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *...If you behaving like this, so how do we...*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *You behave yourself* Yang Berhormat Gombak!...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, ini Mesyuarat apa? Dengarlah...

Tuan Pengerusi: Begini Ahli Yang Berhormat, saya cukup dengar. Nanti *you* habiskan, nanti saya minta Yang Berhormat Hulu Selangor komen sebelum Jawatankuasa ini *adopt* ataupun tidak.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ha! Dengar dahulu. Saya mendapat satu rujukan kepada Perlembagaan Persekutuan yang saya kira boleh diambil kira oleh SPR dalam perkara akses media yang bebas dan saksama. Fasal yang saya sebut adalah Fasal 2, Perkara 115 yang telah saya baca tadi. Saya memberikan cadangan ini untuk mengukuhkan perenggan 9.2 yang asal itu supaya dimasukkan Perlembagaan Persekutuan, fasal 2, Perkara 115 dan ini boleh kita teliti dan bincangkan. Maknanya SPR kalau mengikut Perlembagaan Persekutuan, apabila diminta oleh Suruhanjaya, semua pihak berkuasa awam hendaklah memberikan apa-apa bantuan dan ayat berikutnya. Saya juga telah mendapat nasihat daripada Penasihat Undang-undang tadi tentang definisi pihak berkuasa awam yang boleh diteliti, sebab itu saya menggunakan istilah tadi mengambil maklum, SPR perlu meneliti Fasal 2, Perkara 115 yang telah saya bacakan tadi, itu untuk cadangan para 9.2 Tuan Pengerusi.

■1610

Tuan Pengerusi: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Kamalanathan a/l Panchanathan: *...Study exactly what his got to say, then I'll make a decision.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *You make a decision...*

Tuan Kamalanathan a/l Panchanathan: *...For the committee what...*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *I'm sorry about it...*

Tuan Kamalanathan a/l Panchanathan: *You are sorry for everything.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Yang para 9.4 ...

Tuan Pengerusi: ...Supaya boleh di...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Para 9.4 Tuan Pengerusi, saya sebut tadi ia menjadi 9.5 kerana 9.4 dalam mesyuarat yang lalu pada 6 Mac jika tidak silap saya di sini, Kementerian Penerangan telah hadir membantu memberikan maklum balas yang saya tidak nampak dalam draf asal ini. Jadi saya ingin mencadangkan satu para baru 9.4, cadangan saya ialah jawatankuasa mengambil maklum kesediaan Kementerian Penerangan untuk memberikan akses yang adil kepada semua parti yang diselaraskan oleh SPR, itu maklum balas yang saya terima ketika mempengerusikan mesyuarat yang lalu di mana Kementerian Penerangan mengatakan mereka telah bermesyuarat dan bersedia untuk memberikan kerjasama dengan syarat ia diselaraskan oleh SPR, jadi kita hanya mengambil maklum tentang...

Tuan Pengerusi: Itu dia hadir dalam mesyuarat...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Mesyuarat di sinilah ada seorang pegawai daripada Kementerian Penerangan, seorang wanita...

Tuan Pengerusi: Oh.

Tuan Mohamed Azmin Ali: ...Saya tidak pasti namanya.

Tuan Pengerusi: Okey, Yang Berhormat Hulu Selangor ada di sana pada waktu itu?

Tuan Kamalanathan a/l Panchanathan: *Ya I was in a meeting.*

Tuan Pengerusi: Okey.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Akhirnya Tuan Pengerusi, para 9.4 saya kata, menjadi 9.5, cadangan saya ialah Jawatankuasa mengesyorkan, saya cadang perkataan, "pihak yang mempunyai kuasa di bawah undang-undang dengan kerjasama SPR untuk memberi...", itu digantikan dengan ayat "Jawatankuasa mengesyorkan SPR menguatkuasakan undang-undang yang membolehkan...", dan sambung ayat asallah, "...yang membolehkan akses media yang bebas dan saksama kepada semua parti yang bertanding dalam sesuatu pilihan raya". Jadi itulah tiga cadangan saya Tuan Pengerusi untuk dimasukkan dalam akses media.

Tuan Pengerusi: *Okay I want the final return..*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Esok saya kemukakan.

Tuan Pengerusi: ...*Then* Yang Berhormat Hulu Selangor, *tomorrow* kita *confirm*.

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, saya juga rasa di bawah tajuk ini kita kata akses media yang bebas dan saksama, kan. Saya rasa tidak boleh hadkan kepada semua parti, kita perlu masukkan calon yang bertanding..

Seorang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Wee Choo Keong: ...Calon, sebab kita mesti adil kepada itu sebab yang bertanding ini calon juga...

Tuan Pengerusi: Calon ini bebas sahaja kalau...

Tuan Wee Choo Keong: Tidak, calon sahaja dan juga...

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Wee Choo Keong: Ya, para 9.1 juga memasukkan calon ...

Tuan Pengerusi: Semua parti dan calon..

Tuan Wee Choo Keong: Perkara 9.2 dan juga sama, para 9.3 dan 9.4 baru saksama, kalau tidak ia berat sebelah juga kita. Terima kasih.

Tuan Pengerusi: Akan tetapi ini calon ini banyak,...

Tuan Wee Choo Keong: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: Ada kecil, ada besar.

Tuan Wee Choo Keong: Akan tetapi, mereka perlu diberikan hak yang saksama juga dan saya rasa Yang Berhormat Gombak pun bersetuju juga, kan?

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Wee Choo Keong: Dia mesti ada untuk menyuarakan pandangan mereka. Terima kasih.

Tuan Pengerusi: *That one* lah kan, kalau mereka ingat...

Tuan Wee Choo Keong: Ya kalau...

Tuan Pengerusi: *Okay, alright* Bahagian Ketiga. *So* saya tentukan malam ini kita *revise*, *tomorrow* kita berjumpa untuk *final tuning* dan...*[Disampuk]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Hah..., dia hendak periksa sudah masuk atau tidak, dan berkecuali atau tidak begitu. Okey, "Meningkatkan mutu daftar pemilih". Ini saya..., dan ini kami masukkan sahaja yang..., satu - pembersihan daftar pemilih yang berterusan.

Jadi kami telah mengatakan di sini, kami telah merekodkan. Mana yang belum selesai itu soal polis punya itu, kita katakan dalam tempoh tiga bulan untuk diselesaikan, dan 60 hari daripada tarikh laporan dibentangkan dan satu lagi yang sana itu, *we feel that*, ini *third party idea* hendaklah berterusan. *It should not stop* di sini kerana kami sudah menyelesaikan tugas demi untuk meningkatkan, terus meyakinkan dan lain-lain semua, *so* kami mencadangkan di bawah Jawatankuasa Tetap dalam SPR itu boleh ditubuhkan satu jawatankuasa, mungkin melibatkan parti-parti tertentu... *[Disampuk]*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ya *third party* dan NGO dalam satu yang membantu supaya apa-apa keraguan bolehlah dibangkitkan, ini *allowable under UK system* dan begitu semua. Jadi Dato' Noordin, Jawatankuasa Tetap ini boleh ditubuhkan oleh *Commission* bukannya, *or* Suruhanjaya? Mula-mula kami hendak mencadangkan Parlimen sebenarnya tetapi tugas itu terlalu besar dan barangkali dan seterusnya, kami mencadangkan bahawa ada *third party* di mana kita menggunakan...

Seorang Ahli: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: *Then one of the commissioner can change you know, just want to jemput*, okey bantu kami di mana yang ada begitu, *so* kami cadangkan supaya berterusan kalau tidak masih ada yang belum diselesaikan ini, *transparency* pun begitu jelas. *Alright* yang berdaftar alamat, yang begitu juga dan mengesyorkan supaya ini kita sudah bincang..

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi, *point* 10, semua bersetujulah?

Tuan Pengerusi: Ya.

Tuan Loke Siew Fook: *Point* yang 10, 10 itu okey?

Tuan Pengerusi: Ya, 11...

Tuan Loke Siew Fook: Jawatankuasa tetap itu di bawah SPR?

Tuan Pengerusi: Ya, *so continue the work* lah.

Tuan Loke Siew Fook: *Because initially* kita...

Tuan Pengerusi: ...Parlimen...

Tuan Loke Siew Fook: Jawatankuasa Parlimen kan?

Tuan Pengerusi: Mula-mula kita kata Parlimen tetapi mereka katakan, *maybe* sudah tugas itu semua Jawatankuasa Pilihan Khas Parlimen untuk memantau...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: ...Tugasnya kecil tetapi...

Tuan Pengerusi: Penting...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli:Peranan...

Tuan Loke Siew Fook: Implikasinya besar.

Tuan Pengerusi: *Just continue in the work* lah *doing, helping* dengan *transparency* dan saya melihat ada jawatankuasa juga yang mencadangkan Jawatankuasa Tetap ini di SPR.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Kalau mengikut pengalaman...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: ... Jawatankuasa Khas Parlimen.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi, kalau mengikut pengalaman kita di Denmark, *Germany* dan UK, kita dapat mempelajari banyak pendekatan baru seperti di UK, dia ada *Boundary Commission, Election Commission* yang memisahkan tugas tetapi sekarang nampaknya kita memberikan tambahan tugas kepada SPR, *so* ingat lebih baik jawatankuasa ini dikeluarkan daripada SPR, dan dilihat sebagai satu badan yang lebih *independent* untuk memantau daftar pemilih. *Otherwise it goes back to* SPR, semua tohmahan dan tuduhan ini, *I don't think is fair to them* kalau kita membebankan dengan mereka untuk memantau daftar pemilih.

Tuan Pengerusi: Ini jawatankuasa *third party* lah tetapi dibawa di sana...

Tuan Mohamed Azmin Ali: *Then there is no clear role* dan *function*.

Tuan Kamalanathan a/l Panchanathan: *Ya I think that is a really point because right now pun, they are often burden with a lot of responsibility and* mungkin satu jawatankuasa Parlimen ini *maybe* satu cadangan, *the Select Committee can continue to do monitoring of implementation of some recommendation that have been done*, dengan izin.

Beberapa Orang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Kamalanathan a/l Panchanathan: Apa yang kita buat ini kita teruskan ...

Tuan Pengerusi: *[Menyampuk]*

Tuan Kamalanathan a/l Panchanathan: ...Sampai ini dapat diputuskan, itu cadangan lah.

Terima kasih.

Tuan Pengerusi: Bagaimana dengan yang lain? *I think it is alright to continue helping to erase the misconception or correction of facts you know.* Kalau tidak, *you'll end here and throw back to SPR, yang duplicate* alamat itu belum lagi selesai.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya minta supaya para 10.6 itu tidak disebut agensi *third party* lah, tidak berapa sedap itu.

Tuan Pengerusi: Ya.

Tuan Mohamed Azmin Ali: ...Satu badan yang bebas lebih cantiklah, sesuai dengan matlamat Jawatankuasa ini. Agensi....

Tuan Pengerusi: Jawatankuasa...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Satu badan yang bebas itu lebih..., untuk membantu menyemak daftar pemilih secara berterusan. Itu cadangan saya.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Yang bebas.

Tuan Pengerusi: Betullah, *they can also suggest.*

■1620

Tuan Loke Siew Fook: Para 10.7 itu Tuan Pengerusi, boleh tidak kita *maintain the...*

Tuan Pengerusi: *So* nampaknya, dia orang Jawatankuasa...

Tuan Loke Siew Fook: ...Tetap pelbagai parti. Cukuplah.

Tuan Pengerusi: Akan tetapi dia cadangkan mahu Parlimen.

Tuan Loke Siew Fook: Di Parlimen? *It is okay. I mean* kalau Parlimen lebih baik, Jawatankuasa Tetap Parlimen.

Tuan Pengerusi: Mesyuarat Jawatankuasa Pilihan Khas lagi *to continue*, begitu?

Seorang Ahli: *I think it is okay. I mean it is good for SPR.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: Lagipun Jawatankuasa ini sudah ada perwakilan daripada semua parti. *So*, kita boleh teruskan.

Tuan Pengerusi: Ya, *just to continue.*

Tuan Loke Siew Fook: *So many outstanding issues.*

Tuan Pengerusi: Parlimen.

Beberapa Ahli: [*Berbincang sesama sendiri*]

Tuan Pengerusi: Untuk mengawasilah. Tidak ada SPR lagi. Jawatankuasa Pilihan Khas Parlimen untuk mengawai dan meneliti semua usaha penyemakan pembersihan. *Just to continue until confidants level* dan juga penerimaan itu dan selesai sebahagiannya.

Okey, mengenai dengan alamat itu, kami punya kasi papar. *I ask them to come in and correct. That is the only way. Invite them to go an update their address* seperti mana dilakukan untuk 42,000 itu.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Cuma Tuan Pengerusi, ini adalah isu-isu khas yang mana telah dikenal pasti oleh MIMOS. Ia mesti ada *timeframe* berapa lam, bila hendak dibersihkan. Kalau tidak, terlalu longgar begini. Seperti 42,000 pun tidak keluar lagi sampai sekarang dan sekarang SPR kata, tidak boleh dikeluarkan pula. Jadi kita hendak ada satu jawapan yang lebih tegaslah. Kalau sudah pasti mereka ini diragui dan kalau telah dipamerkan selama 30 hari pun tidak tampil, *then action must be taken*. Jadi itu pun tidak *spell out* dalam kita punya cadangan ini. Jadi ia masih lagi longgar dan tidak memberikan sebarang syor dalam perkara yang agak serius seperti ini. Terima kasih.

Tuan Pengerusi: *So, you want to be six months?... [Disampuk] Para 11.2., means* kita hendak kasi pameran untuk tujuan mereka boleh *update* maklumat mereka dan seterusnya?

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi, saya masih ada sedikit *reservation* sebab para 11.2 ini ayatnya, ia tidak ada *compel* kepada SPR untuk membersihkan. Dia kata, setakat kalau *display, just display. Just for public display* untuk kita *check* sahaja. Akan tetapi *at the end of the day*, ia tidak boleh pembersihan walaupun boleh buktikan orang itu tidak tinggal sana, tidak ada *local standi* di sana.

Tuan Pengerusi: Akan tetapi dia kata, membolehkan SPR mengemas kini alamat dan mana-mana butiran yang berkenaan.

Tuan Loke Siew Fook: Pengemaskinian yang dicadangkan tidak akan menyebabkan pemilih berpindah ke Bahagian Pilihan Raya yang lain kecuali jika pemilih membuat permohonan tukar alamat sendiri.

Tuan Pengerusi: *So what it mean is that*, dia tidak boleh pindah orang keluar dari sana. *You see*. Dia hanya boleh *update* alamatnya bagi mereka yang tinggal di situ. Selepas itu dia mesti pohon, bukan? *You* tidak boleh pindah dari segi undang-undang.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Mereka yang *fail to come forward to...*

Tuan Pengerusi: *Then considered to be suspiciously...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Itulah maksud yang tadi itu.

Tuan Pengerusi: Tindakan susulan perlu dibuat. Akan tetapi saya mahu – *I ask for breakdown of sample* yang saya maklumkan di sini. *Let say, one PPU in Kuching*, dan kita telah minta pihak Pendaftaran Negara cuba kalau dengan alamat, yang ada cuba *merge*. Untuk makluman, 95% dia tinggal di situ. Akan tetapi dahulu tidak *complete* ia punya alamat. Ada 95% *still there*. Ada dua, tiga seperti yang Kuching itu, dia Johor tetapi *I think* dia sudah pindah, dia belum *update*. *So* kalau begini, *once you go to the details, there should be nothing to worry*. Hanya alamat itu tidak sempurna, ia melambatkan... *So* kalau buat prosedur ini, kecuali yang dimasukkan *compulsion to do next*, tetapi kita tidak mahu SPR, kalau alamat baru pindah, *you* sudah pindah orang semua ini. Ia mesti pohon pindah kan, ikut perundangan? *At least we know*, mana yang *so-called* orang asinglah.

Tuan Loke Siew Fook: Apa yang saya bimbang ialah, kita sudah *display*, tetapi kalau orang itu tidak *come forward, you cannot do anything*. Ia tinggal begitu sahaja. *So* perlu ada satu tindakan susulan. Kalau dia tidak *come forward*, bagaimana? Adakah kita *check* balik dengan JPN punya alamat dan mengemaskini? Ini kerana kalau begini, setakat yang saya faham, SPR kata kalau orang itu tidak *come forward*, dia tidak boleh buat apa.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Saya hendak bertanya kepada JPN Tuan Pengerusi, nama ini sudah dirujuk kepada JPNkah? Nama-nama yang tidak ada alamat ini dengan IC dan nama ini, apakah alamat terkini dalam senarai JPN?

Tuan Pengerusi: Belum lagi sebab masa kita sudah singkat. Saya hanya pilih satu, dua pusat-pusat. *Just to seek* – seperti Ranau yang seratus lebih ini, Bandar Kuching...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tuan Pengerusi, tetapi kalau alamat yang di pekan, disebut kalau di bandar, di pekan itu, mesti ada alamat. Kalau tidak ada, agak khuatir. Di kampung mungkin kita boleh *justify* dengan membuat satu kajian.

Tuan Pengerusi: *Sure, sure.*

Tuan Loke Siew Fook: *Mr. Chairman, I think...*

Tuan Pengerusi: *I run* Bandar Kuching punya itu dan *found out that most 95% actually complete address* kalau pakai *address* mereka sana, mesti di sana. *Cuba put in, how to compare...*

Tuan Loke Siew Fook: Saya cadangkan, selain kita *display* nama dia dalam daftar pemilih, *in the same name*, kita ambil *database* daripada JPN dan SPR semasa pameran, pameran juga dengan alamat terkini dia, boleh tidak kalau begitu?

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tadi ada peruntukan pindah alamat tadi itu...

Tuan Pengerusi: Akan tetapi di bawah peruntukan itu, *you cannot disclose the* alamat untuk *people*.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tidak boleh ya?

Tuan Pengerusi: *Ya. I think* begitu. Ini *we just doing sampling to see*. Betul bukan? Maklumat peribadi, tidak boleh. Maklumat peribadi di mana dia tinggal – *for* keselamatan *side* lah. *Without permission from the person* boleh tetapi, *permission of the person...* [Disampuk] *But I think* bolehlah mengatakan ,mengambil tindakan-tindakan *because* di sini disebut Yang Berhormat Rasah kita dalam Jawatankuasa ini, “*Mengemas kini alamat pemilih dan mana-mana butiran yang berkenaan.*” *You see. Of course you said*, selepas kita lakukan itu, apa lagi yang perlu dibuat? Hanya kita katakan, ini lapor balik kepada Jawatankuasa yang telah kita cadangkan itu. *At least* ada *continuity*. Kalau dalam pandangan saya, kalau ada sepuluh perkara yang *Committee must continue to look at*, memang daftar pemilihlah supaya ia terus menjadi bahan rujukan, bukan bahan kritikan tetapi bahan rujukan.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tidakkah SPR ada *link* dengan JPN, tanpa mendedahkan apa-apa, *at least* untuk *counter check* alamat terkini tersebut?

Tuan Pengerusi: *That part they do not share. They only share "mati" atau "hidup". [Disampuk] Alamat tidak, because of that...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Alamat tidak *share*? Masa kita mendaftarkan pemilih baru itu, bagaimana kita hendak *confirm*kan dia di alamat itu, dengan IC itu?

Tuan Pengerusi: Peribadi, demi peribadi. Ya, *I mean* satu persatu dia berbuat tetapi *does not in* kumpulan. *Maybe me and* Yang Berhormat Rasah, *we think about it overnight*, esok kita – bagaimana memperkukuh inilah. *And then this one, the Committee to* lapor balik, kerja ini dilaporkan balik kepada *Committee* yang kita cadangkan itu.

Okay, we suggesting di bawah para 12 ini supaya senarai tetap itu dibenarkan untuk semakan... [Disampuk]

■1630

Tuan Pengerusi: Ya, dia tidak ada kuasa untuk memotong para 12.4 yang telah disahkan daripada daftar pemilih atau meminda mana-mana. *So, kita syorkan* supaya peruntukan undang-undang, tetapi inilah.... [Ketawa]

Tuan Loke Siew Fook: Peruntukan undang-undang itu khusus, mungkin boleh diletakkan. Mungkin kita minta pandangan daripada Penasihat Undang-undang yang mana undang-undang khusus ataupun undang-undang pilihan raya, seksyen mana yang khusus berkenaan perkara ini dimasukkan dalam cadangan ini, tidak perlu dipinda.

Tuan Pengerusi: Memang mereka ada kuasa memotong tetapi berasaskan kepada bukti yang diperakui seperti mati atau *that kind of thing*. Kalau mati, *lost qualification as citizen* dan seterusnya. *Despite that*, data pun tidak juga *update*, ada yang sudah mati di kampung itu masih namanya ada di sana tetapi dengan itu..., kerana senarai 'A' tidak dibenarkan lagi untuk dibantah atau disemak oleh pihak awam. Dia hanya boleh lapor melalui proses lainlah. Pergi lapor kepada polis dahulu, lapor pergi sana dan mereka yang angkat itu. Akan tetapi kalau parti-parti politik hendak kata, *"Eh, si anu mati, ini mati, ini mati, ini mati!"* Dan masuk dalam *group* bantahan senarai 'A'. Dia membantu SPR membersihkan akan tetapi sekarang itu tidak boleh, Timbalan Setiausaha SPR...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tuan Pengerusi pernah bangkitkan perkara ini di mana ada cadangan supaya Daftar Pemilih Induk ini juga boleh...

Tuan Pengerusi: *This is the one* lah.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ya, jadi kalau perlu ada pindaan dan kita minta ada pindaan peruntukan yang sedia ada supaya daftar pemilih itu juga boleh dikemaskinikan dan dicabar.

Tuan Pengerusi: Itulah ia katakan di sini berdasarkan kepada aduan yang dikemukakan oleh pihak awam dengan bukti yang sah. *You see*, bukan sembarangan juga. Dia mesti ada bukti di situ. *We are concern that* ada yang mati, *still persistently* ada di sana, *despite* kita katakan mati ada tetapi kalau JPN kata, kita berasaskan kepada laporan yang kukuh dan begitu, pihak SPR.

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Ya.

Tuan Wee Choo Keong: ...Oh, SPR!

Dato' Haji Noordin Che Ngah: Tuan Pengerusi, setakat ini pemotongan yang dilakukan oleh SPR ialah perkara-perkara yang jelas seperti kematian, hilang kelayakan dan sebagainya. Jadi, syor yang baru ini kita kena timbanglah dari segi peruntukan undang-undang yang berkaitan sama ada kita masuk sebagai penambahbaikan dan sebagainya. Apa yang jelasnya, kematian atau hilang kelayakan, yang itu memang kita potong. Cadangan yang baru ini kita kena tengok setakat mana kita boleh masuk...

Tuan Pengerusi: Akan tetapi sebenarnya ini, awal tahun 90-an itu senarai 'A' masih boleh bantah. *Only 1995, 1997 I think.*

Seorang Ahli: ...Likas!

Tuan Pengerusi: Akan tetapi *the way I read Likas* punya *election and judgment, in respect of the* daftar yang digunakan untuk *elections*. Kalau tidak, *the whole nations you have to jawab*. Akan tetapi *it did not mean that* mana-mana senarai 'A' yang tetap itu, *between the election* tidak kena cabar. *Especially if clearly* kita nampak orang itu sudah meninggal, masih di sana, ada yang disebut di mahkamah, *judgment* sudah jatuh, kena *jail* sudah, tetapi nama masih di sana. Ini kerana barang kali sebelah kita tidak susuli dengan SPR. *So*, ini yang kita ingin membuka ruang itu untuk tujuan penambahbaikan.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Saya rasa pandangan Tuan Pengerusi bahawa keputusan ataupun keputusan mahkamah itu merujuk kepada daftar yang digunakan dalam pilihan raya tersebut.

Tuan Pengerusi: Yes.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Mungkin yang empat tahun itu...

Tuan Pengerusi: Itu tidak diboleh...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Terdedah kepada pembetulan bukan?

Tuan Pengerusi: *We cannot say so long as* dia kena *gazette* tidak boleh bantah *you see, where is the improvement?* Ada orang yang mati. Okey Penasihat Undang-undang.

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff [Penasihat Undang-undang, SPR]: Okey, bagi maksud kes itu ya Tuan Pengerusi, kemungkinan masa pilihan raya tahun..., Pilihanraya Kecil Likas, tahun berapa?

Tuan Pengerusi: Tahun 2000..

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tahun 1999.

Tuan Pengerusi: Tahun 1999.

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff: ...Di bawah seksyen 9(A) ini, dikatakan bahawa daftar pemilih yang telah dirangka atau diperbaiki semula tidak boleh dipersoalkan di mahkamah. Sekiranya kes itu berlaku pada tahun itu, *of course* bagi maksud tahun pilihan raya itu sahaja.

Tuan Pengerusi: Ya, ya.

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff: Akan tetapi daftar pemilih ini sentiasa diperakui dan diperbaiki semula. Jadi, sekarang isu adalah, *we can see the worry* ya. Sekarang ini *we have to see whether 90* itu..., *because of course* orang mati *everyday*. Jadi, tidak logik juga kalau dikatakan tidak boleh langsung dipersoalkan...

Tuan Pengerusi: Ya, *that is why*.

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff: Jadi, tidak dipersoalkan. Di sini kita hendak lihat juga tidak boleh dipersoalkan tertakluk kepada apa? Bukan isu tentang *you* potong mati atau apa, *whatever you use* – itu maksud mahkamah. Akan tetapi, adakah tidak boleh dipersoalkan termasuk tidak boleh langsung pinda? Akan tetapi *of course* kita boleh pinda selepas pilihan raya tetapi masa pilihan raya itu berjalan, yang tidak boleh dibenarkan. Kalau tidak, pilihan raya tidak boleh dijalankan.

Tuan Pengerusi: *Of course*, betul, betul.

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff: Akan tetapi saya akan tengok balik sebab kalau kita dalam proses, pendaftaran pemilih ini kita sudah lihat sebab memang banyak kelemahan. Jadi, kita cuba diperbaiki tetapi *take time* sedikitlah Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Ya, ya.

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff: *So, many thing to do and I am alone there*.

Tuan Pengerusi: *Alright we tulis* – itulah kita mahu tambah...

Encik Mohd Azhar Mohd Yusoff: ...*Even for better* tetapi *you* bagi dekat..., pun tiga bulan. *So, I have to look into the matter* sebab undang-undang ini Tuan pengerusi, saya tidak boleh cakap terus macam itu. *I have to check the Constitution, the Federal Constitution. Once I get my opinion, I have to get it into confirm*, baru kita...

Tuan Pengerusi: *Okay, fine. I mean* ini 'Syor Jawatankuasa'. *We don't want to be out of context, you know*. Salah dari segi apa yang ada, *so...*

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi. Saya rasa yang para 12 ini, kita janganlah terlampau khaskan kepada parti politik, pertubuhan bukan kerajaan...

Tuan Pengerusi: Calon-calon pun boleh?

Tuan Wee Choo Keong: Ya, semua warganegara.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ya, ya.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Termasuk calonkah?

Tuan Wee Choo Keong: Ya. Tidak, warganegara. Siapa yang hendak buat bantahan mesti adalah...

Tuan Pengerusi: Yang mana itu...

Tuan Wee Choo Keong: Yang pertama, yang belakang ini dan sebagainya termasuk warganegara, dan samalah yang ke bawahnya.

Tuan Pengerusi: *Sorry, ya.*

Tuan Wee Choo Keong: Semua termasuk warga-warganegara di para 12.1...

Tuan Pengerusi: Dan sebagainya itu *understood* lah.

Tuan Wee Choo Keong: Sebagainya, sebagai NGO. Bukan warganegara. Jadi, kita kena itu nampakkan kita ini untuk semua rakyat.

Tuan Pengerusi: Okey dan sebagainya itu, bukan kerajaan, warganegara.

Dr. Mohd. Hatta bin Md. Ramli: *Corect, correct.*

Tuan Wee Choo Keong: Termasuk.

Tuan Pengerusi: Dan sebagainya.

Tuan Wee Choo Keong: Termasuk warganegara.

Tuan Pengerusi: Okey, termasuk.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *Corect, correct*

Tuan Pengerusi: Dan sebagainya, *voters* dan warganegara. Okey, jadi bolehlah nanti kalau kita perlu rujuk balik di situ tetapi *the idea is* minta SPR untuk mengkaji peruntukan perundangan yang sedia ada, *because this is quite heavy on the ground.* Bahawa *the process to* memperbaiki senarai 'A', ruang begitu kecil bagi pihak awam membantu. Bukan begitu? Defendan lapor balik pergi balai, orang mati dan seterusnya.

Okey, ke arah pendaftaran automatik, ini yang sudah bincang awal tadi okey. Kami belum bersedia dengan pendaftaran seperti mana yang dikatakan. Akan tetapi – *it would be majority view.* *We can say that, we* akan masukkan, *we are not ready. We will put on there,* pandangan-pandangan bahawa mereka inginkan pendaftaran automatik. Di sini kami... Bolehlah, *just wording for Setiausaha to unquote.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *But the opinion, they are going to put it in a wording.*

Tuan Pengerusi: Ya. *We will say that* Yang Berhormat Rasah mengatakan begitu...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Dia bersangkutan dengan umur 18 tahun.

Tuan Pengerusi: Ya, dia umur 18 dan automatik.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Termasuk Yang Berhormat Wangsa Maju ya?

Tuan Pengerusi: Yang Berhormat Wangsa Maju masuk bukan, 20?

Tuan Loke Siew Fook: *Automatic can be...*

Tuan Wee Choo Keong: Ya.

Tuan Pengerusi: Dia cakap 20 tahun. *Okay, he is young what?... [Ketawa]*

Seorang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

■1640

Tuan Pengerusi: Orang Johor itu... *[Ketawa]* Penggunaan alamat selain daripada alamat pemastautin, kad pengenalan sebagai alamat pendaftaran. Kami terpaksa menyentuh ini sebab Sarawak group, *very firm on this, and yet* tidak boleh cari *solution* yang terbaik. *So, at least* kita katakan begitu dan akhirnya parti politik masing-masinglah bantu rakyat pengundi supaya tukar alamatnya kepada tempat dia ingin mengundi, sepertimana kita kempenkan dialah.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *It's that the only way?*

Tuan Pengerusi: *It's the only way now, because* bagi dua alamat begitu dan kita sudah bincang – memang pasukan dari Sarawak ini *very firm* tetapi kita tengok betul-betullah, kan. *It's difficult.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *Because the law says,* bila kita mendaftar secara peribadi, *then you must choose* alamat *that is current, suppose to be for the first time* dan di sana dia tempatkan *you. What they were saying is that now despite,* apa alamat dalam IC, beri pada dia tempat mengundi yang dia pilih di mana dia mengundi. *So, while my* alamat *is* Kuching, *I want my* alamat *to be in* Kapit tetapi itu tidak dibenarkan kerana mesti alamat yang telah disahkan JPN *as* alamat terkini. *So, mereka* kata, *no, give him the home* di mana..., tetapi kalau hendak buka macam itu pun, *we can all go to anywhere on our choice. We said,* mesti dilahirkan di sanakah, kampung asalkah. *How do you prove all those things, nanti? So, akhirnya we* katakan – dia katakan dua pilihan. Kampung asal, alamat dalam IC. *So, susah* juga untuk mengatakan mana satu *you* pilih walaupun *I think...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Kampung asal...

Tuan Pengerusi: ...Ada satu negara itu, dia beri kebenaran seperti itu, dua alamat – *working place and then permanent resident or place something...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tuan Pengerusi, saya hendak tanya. Dalam Malaysia ini memang undang-undang dia kata, *prove of address is the IC, nothing else.* Begitu ya? Muktamad.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *Birth certificate* pun bolehkan...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Bolehlah pula.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Puan Siti Zauyah binti Osman: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tidak ada undang-undang?

Puan Siti Zauyah binti Osman: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Biasa tidak ada alamatkan? Tempat dilahirkan sahaja, tempat bersalin.

Tuan Wee Choo Keong: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Semua hospitallah jawabnya.

Tuan Wee Choo Keong: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Jadi, memang undang-undang kata, *prove of address* ini mesti IC sahaja ya?

Tuan Pengerusi: Okey, Kapit. *So, we will say, leave it to political parties to do or we want to say to SPR* untuk terus meneliti, mencari jalan. Apa lagi jalan. Simpang, jalan itu banyak simpang.... *[Ketawa]*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Kapit tidak bersetuju. Dia mahu *opinion* dia.

Tuan Pengerusi: *I think lah, I think. I've spoken to your party CM. You know, I said how else, you know.* Okey, Bahagian Keempat, *we are slowly getting there.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: IC, passport. Passport punya *address* – adakah dalam passport *address*?

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Mana ada. Passport tidak ada *address*, nama sahaja.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Nama sahaja.

Tuan Pengerusi: Dia ikut...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *IC number* ada.

Tuan Pengerusi: ...IC. okey, memperkukuhkan kedudukan SPR. Ini *second last. We are almost there* - "Memperkasakan kedudukan SPR."

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi, saya rasa kita tidak ada masalah menyokong cadangan inilah. Cumanya para 15.5, saya rasa itu tidak logik kalau kita masukkan ayat itu. Jawatankuasa mengesyorkan SPR mengkaji cadangan ini untuk dilaksanakan dalam jangka masa panjang. *It's not for SPR to study. I think we should just delete the whole part, the sentence.*

Tuan Pengerusi: *Delete? Okay, this understood. It has to be done.* Jangka panjang ini barangkali *to do it*, tidak pernah datang...

Beberapa Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Dalam masa yang terdekat. *I can put away* ucapan. *Okay.* Dalam ucapan saya *I will* tambah, *you know.* Penstrukturan.

Beberapa Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *All yours...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ada, ada.

Tuan Pengerusi: Dalam jangka panjang.

Tuan Loke Siew Fook: ...Setuju buang ya, para 15.5...?

Tuan Pengerusi: Kalau boleh masa terdekat. Bukan jangka panjang

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ya, ya.

Tuan Pengerusi: Dalam ucapan, *I can* tambah.

Tuan Loke Siew Fook: Para 15.5?

Tuan Pengerusi: Dia mahu ini cepat.

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ucapan siap. Ambil dari sini sahaja... *[Ketawa]* Mahu ketawa, *I have to add* sedikitlah sini *but you know, I'm very fame....* .

Seorang Ahli: Para 16, Gombak pun bersetujulah.

Tuan Pengerusi: Ya. Jangka masa panjang, *I think. What they are saying, one day you can graduate* seperti yang macam sanalah. Pendaftaran, *boundary* dan satu lagi *electoral process*. *Maybe* minimum kita mahu sekarang ini kalau di dalam SPR itu, cuba itu *division* itu, sekali punya *officer* pergi sini, pergi sana kerana tidak cukup orang. Kalau *as independent as possible* di situ...

Seorang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: ...Terlebih di bawah satu... Lain jaga ini..., adalah *sense of independant*. *I don't want* dia punya staf ini semua di sini, sana *because, you know...*

Tuan Loke Siew Fook: Perkara 16 kita sokong sepenuhnyaah Tuan Pengerusi.

Tuan Pengerusi: Okey. Lapor balik kepada Jawatankuasa yang itu. *I think we should tulis somewhere* bahawa telah pun balik kepada Jawatankuasa Parlimen itu.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Sekarang di mana Tuan Pengerusi?

Tuan Pengerusi: Para 16 sudah habis.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Yang Berhormat Rasah sudah setuju.

Tuan Loke Siew Fook: Setuju.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya hendak tambah, kalau bolehlah, Pegawai-pegawai SPR ini sepatutnya dilantik oleh satu suruhanjaya perkhidmatan sendiri *because* sekarang ini masih di bawah Suruhanjaya Perkhidmatan Awam (SPA). Jadi, kalau mereka ada suruhanjaya sendiri, itu lebih *independent...*

Tuan Loke Siew Fook: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Mohamed Azmin Ali: ...Ya, macam pendidikan. Dia ada Suruhanjaya Perkhidmatan Pendidikan yang *recruit staff* dan juga pegawai. Kalau SPR ada satu badan khas yang kita boleh cadangkan, 'Suruhanjaya Perkhidmatan Pilihan Raya' yang boleh melantik pegawai-pegawai dan anggotanya sendiri seperti yang Kementerian Pelajaran lakukan. Polis pun begitu juga. Itu cadangan.

Tuan Pengerusi: Oh, polis pun. *I think* boleh masuk itu. Saya setuju.

Seorang Ahli: Boleh kita masuk itu, cadangan itu.

Tuan Pengerusi: Boleh masuk dalam para 16.4 yang mengatakan di sini... *[Disampuk]* Itu lainlah. Punya panjang, satu *paragraph* punya *line* ini.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Saya hendak tanya sedikit, Yang Berhormat Alor Gajah...

Tuan Pengerusi: ...Pelantikan tambah kakitangan yang mencukupi peruntukan dengan peranan, tanggungjawab, bebanan dan cabaran semasa. Maknanya dicadangkan bahawa satu skim perkhidmatan dalaman. Satu skim dalaman khas untuk SPR ditubuhkan untuk tujuan ini.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Istilah yang digunakan para 16.4 itu tidak begitu kemas. Istilah rasminya Suruhanjaya Perkhidmatan.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Itu Suruhanjaya Perkhidmatan.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Dilantik oleh Suruhanjaya Perkhidmatan yang melantik pegawai dan anggotanya sendiri. Okey.

Tuan Pengerusi: Di mana *you* masukkan itu?

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Para 16.5.

Tuan Pengerusi: Apa yang dicadangkan bukan itu sahaja. *The whole* skim perkhidmatan untuk pegawai-pegawai SPR sepertimana kadang-kadang diadakan untuk polis dan itu...

Tuan Mohamed Azmin Ali: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Pengerusi: Ditubuhkan satu skim.

Tuan Mohamed Azmin Ali: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Pengerusi: Timbalan Pengerusi SPR, *you* setuju ini? *You have your own scheme* daripada skim SSM, kan?

Dato' Noordin Che Ngah: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Satu skim....

Tuan Pengerusi: SBPA, *I think better* macam polis, macam *commission*...

Dato' Nordin Che Ngah: Ya, ya. Okey, okey.

Tuan Pengerusi: *So, starting this seconded* tetapi bawah skim baru.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Okey, buat sahaja.

Tuan Pengerusi: Okey, nanti *I refine* dengan mereka. Apa yang penting *this*. Okey, menubuhkan Akademi Pilihan Raya, ini kita sokonglah.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Sokong, sokong.

Tuan Loke Siew Fook: Satu sahaja Tuan Pengerusi. Akademi ini saya cadangkan mungkin tambah satu ayat penglibatan daripada *civil society*. Bukan sahaja daripada Pegawai-pegawai SPR, mungkin dalam Jawatankuasa Penasihat kah ataupun dari segi operasinya, ataupun dia punya pendidikan itu, *it involve civil society*.

Tuan Pengerusi: Okey.

Tuan Loke Siew Fook: *So, that it can be more interactive*.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Satu badan penasihat.

Tuan Loke Siew Fook: Ya, badan penasihat, *because I think NGO is doing this kind of work as well*.

Tuan Pengerusi: *So...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Okey, okey. Bagus.

Tuan Pengerusi: Satu badan...

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Penasihat.

Tuan Pengerusi: ...Penasihat.

■1650

Tuan Loke Siew Fook: Penasihat yang meliputi mungkin masyarakat sivil.

Tuan Pengerusi: Sebagai yang memandukah?

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Memberi nasihat.

Tuan Pengerusi: Memberi *input*, pandangan.

Tuan Loke Siew Fook: Yang penting ialah dia ada penglibatan daripada masyarakat luar. Masyarakat sivil.

Tuan Pengerusi: *Council*.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *Advisory Council*. Majlis Penasihat ditubuhkan untuk akademi ini.

Tuan Pengerusi: Boleh. Satu majlis penasihat melibatkan...

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: NGO dan badan-badan yang, *civil society*.

Tuan Wee Choo Keong: *Civil society* atau NGO yang tidak terlibat dengan badan-badan daripada negara asing. Ya, serius. Dia memang tidak terlibat dengan itu pertubuhan asing. Yang saya tahu, ada yang terlibat dengan Konrad, dan semua ini.

Tuan Loke Siew Fook: Itu, kita pun pergi. PSC pun pergi.

Tuan Wee Choo Keong: Itu PSC telah dikelirukan pada masa itu... *[Disampuk] True, true*. Kita hendak cakap pun susah, hendak dapat itu *attention* pun susah.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Mereka ada agenda. Jangan melibatkan mereka.

Tuan Wee Choo Keong: *No*, yang saya nampaklah. Yang saya nampak terdapatlah.

Tuan Pengerusi: Okey, Jawatankuasa mengesyorkan supaya satu Majlis Penasihat ditubuhkan untuk membantu...

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Untuk memberi nasihat...

Tuan Pengerusi: Okey, lembaga majlis...

Tuan Loke Siew Fook: Lembaga Penasihat yang merangkumi penyertaan daripada masyarakat sivil. *Something like that*.

Tuan Pengerusi: Yang melibatkan semua pihak termasuk *civil society*.

Tuan Wee Choo Keong: Saya hendak itu juga yang tidak terlibat dengan pertubuhan-pertubuhan negara asing. Ini serius. *No*, ini serius.

Tuan Pengerusi: *I know. I think to qualification* lah nanti.

Tuan Wee Choo Keong: Kena masuk sini sebab kita hendak kita punya pertubuhan, NGO dan sebagainya yang bebas juga. Bukannya pilihan raya yang bebas.

Beberapa Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Okey, pengasingan fungsi utama SPR. Ini untuk jangka panjang.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tuan Pengerusi...

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, yang itu tadi sudah masukkan itu ya.

Tuan Pengerusi: *You want to put in or what?*

Tuan Wee Choo Keong: Ya, yang tidak terlibat.

Tuan Pengerusi: Tidak payahlah itu.

Tuan Wee Choo Keong: *No, serius. Mesti, mesti.*

Tuan Pengerusi: *Okey, this is one that he really wants. Otherwise, dia berkecuali.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Wee Choo Keong: Ya boleh kalau hendak drafkan. Itu memang mesti ada, sebab kita mahu NGO-NGO kita yang bebas yang tidak diperalatkan.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Parti politik pun terlibat?

Tuan Wee Choo Keong: Yang diperalatkan.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Jadi mana-mana parti politik yang ada hubungan dengan parti-parti luar negara...

Tuan Pengerusi: Melibatkan semua pihak, termasuk parti-parti politik..

Tuan Wee Choo Keong: *Yes.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Parti Komunis Cuba kah, misalnya?

Tuan Pengerusi: *Civil society, NGOs dan NGOs yang mana tidak terlibat dengan apa?*

Tuan Wee Choo Keong: Supaya kita hendak...

Tuan Pengerusi: Politik asing?

Tuan Wee Choo Keong: Ya kita hendak satu...

Tuan Pengerusi: *That one I can mention in my speech lah, you be inside there?*

Tuan Wee Choo Keong: Ya, *please.* Tolong. Terima kasih. DAP pun setuju ini.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *I think he got a valid point. I think his point is very..., although the point is a little bit funny but I think the point is very valid. I share...*

Tuan Wee Choo Keong: *I don't think it funny at all.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Sounds funny. Although it sounds funny but very valid.*

Tuan Pengerusi: *He stays longer in UK and Denmark. So, I don't know...*

Tuan Wee Choo Keong: *No, no* sebab kita kena...

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Then I don't know lah, I cannot see.*

Tuan Wee Choo Keong: Kita hendak tentukan itu pilihan raya yang bebas. *So*, supaya hendak tentukan pilihan raya yang bebas, kita kena perlu itu semua organisasi-organisasi yang hendak terlibat dalam pilihan raya kita kena bebas juga. Kalau tidak, *you know, it doesn't make sense*. Terima kasih.

Tuan Pengerusi: *We want the Malaysian model.*

Tuan Wee Choo Keong: *Yes.*

Tuan Pengerusi: Okey, 18. Lapan belas *is a straight forward.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ya, *straight forward.*

Tuan Pengerusi: Masih dijalankan tetapi kita...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Cuma dalam syor yang terakhir, para 18.3 itu, kalau boleh kita *restate* balik tiga bahagian yang berbeza itu.

Tuan Pengerusi: Okey. *Which is pendaftaran, boundary...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Pendaftaran pemilih, *boundary and* urusan pilihan raya.

Tuan Pengerusi: Okey Dato' Timbalan Setiausaha SPR, *long term for this kind of thing.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *Long term* itu dalam konteks kita, setahun.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Kita cadangkan...

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: Tuan Pengerusi, *I think* perkara ini *you* bangkitkan dalam mesyuarat yang lalu pun. *I think we mention that all the* tiga Jawatankuasa, ada tiga lagi *areas* – pendaftar pengundi, persempadanan semula dan juga...

Tuan Pengerusi: *Election.*

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: *Conduct of election.* Diagihkan tiga. *I think we spoke about it in the last meeting. I think that we should include also.*

Tuan Pengerusi: *Okay, heading towards that. Okay, then come the last juicy stuff which is we put the* kepala persempadanan, pembiayaan. *But actually the political funding, pembiayaan politikkah?... [Disampuk] I know.* Okey kah, pembiayaan politik *or political funding? Electoral funding* dan sistem alternatif.

Ini kami dari Sabah dan Sarawak ini hendak dimasukkan seperti mana di situ. *So*, satu kajian, *we are only suggesting* satu kajian yang terperinci dibuat sebelum cadangan dapat dilaksanakan dalam jangka panjang. *But we are talking about long term. The argument are very simple* seperti mana kita katakan, dahulu Sabah, Sarawak, Singapura *during the formation of Malaysia, they hold 33%, the argument of the forefathers*, Allahyarham Tunku Abdul Rahman, Temenggung juga, *all these. They did not want the Federation here, to be decided on amendments without considering our votes.* Akan tetapi *Singapore* keluar, *the seats are absorb the list on* Semenanjung sana. *So the public hearing you can see that. So, we want to install that back. Lets them do the formula.*

Tuan Wee Choo Keong: *I think we must make...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *Sentence 19.3*, Jawatankuasa mengesyorkan satu kajian terperinci dibuat dengan tujuan untuk melaksanakan cadangan ini.

Tuan Pengerusi: Ya, okey.

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *Just be straight forward.*

Tuan Pengerusi: Jangan sebelum.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Tidak payah ayat panjang.

Tuan Pengerusi: Dengan cadangan dibuat...

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Satu kajian terperinci dibuat dengan tujuan untuk melaksana cadangan ini.

Tuan Wee Choo Keong: Dan supaya memberikan satu makna kepada kontrak sosial.

Tuan Pengerusi: Ya, betul.

Tuan Wee Choo Keong: Ya, kerana *social contract* ini lebih serius dan kita..

Datuk Alexander Nanta Linggi: Terima kasihlah Yang Berhormat Wangsa Maju.

Tuan Wee Choo Keong: Terima kasih. Sama-sama.

Tuan Pengerusi: Tidak payahlah jangka panjang semua ini. *The last word, the last few lines...*

Tuan Wee Choo Keong: Termasuk kita kena memberi satu penghargaan kepada *social contract*. Semua *social contract* dalam negara kita.

Tuan Pengerusi: Sekali gus memberi...

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Makna kepada perjanjian...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Saya ada cadangan. Itu cadangan Yang Berhormat Wangsa Maju memberi makna. Akan tetapi kalau saya boleh memberi cadangan balas, kalau memberi makna itu dia kurang 'umph', kalau boleh, berpegang kepada semangat...

Tuan Pengerusi: Penubuhan Malaysia.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Pembentukan Malaysia. Itu lebih kuatlah.

Tuan Wee Choo Keong: *Alhamdulillah*. Patut bersyukur kepada Yang Berhormat Gombak ini... [Ketawa]

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ini dua orang ada komplot ini.

Tuan Pengerusi: Cadangan ini untuk memberi semangat – *not strong enough* lah, memberi semangat.

■1700

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Makna, memberi makna.

Tuan P. Kamalanathan a/l P. Panchanathan: Yang Berhormat Kapiti punya *late grandfather will be so proud on him...* [Ketawa]

Tuan Pengerusi: *Okay, we improvise tomorrow* kalau ada. Persempadanan pilihan raya yang seimbang. Ini *came out from there*.

Seorang Ahli: ...Semangat pembentukan Malaysia.

Tuan Pengerusi: Semangat pembentukan Malaysia.

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi berkenaan dengan...

Tuan Pengerusi: Bukan memberi tetapi memperakui *I think*, semangat penubuhan Malaysia.

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri][Mikrofon dimatikan]

Tuan Pengerusi: Ya, berpegang bolehlah, bukan memberi.

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi lebih baik...

Tuan Pengerusi: *I will add* dalam masa perubahan persempadanan yang akan datang.

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, *better add the word*, "menunaikan", *instead of* itu semangat - Menunaikan *social contract* yang ditandatangani.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: "...Pembentukan Malaysia...", *full stop*. Yang lain itu semua buang... *[Merujuk kepada paparan slide]*

Tuan Pengerusi: "Menunaikan semangat nasionalisme yang terkandung dalam perjanjian Malaysia", itulah semua itu.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tuan Pengerusi, *since* kita *stress on the word*, "jangka panjang", saya hendak mintalah kalau boleh *for the spirit of this thing*, dalam semua hal kita ini jangan sebut jangka panjanglah. Kita pun tidak ada definisi jangka panjang, bukan? Jadi, nanti orang kata sepuluh tahun, 15 tahun tidak ada makna apa-apa. *So*, di mana-mana jua, *words* "jangka panjang" ini *occur in our document*, kita *delete*.

Seorang Ahli: Saya sokong, saya setuju.

Tuan Pengerusi: Nanti di mana jangka panjang, kita bukalah. Setuju?... Okey.

Datuk Roosme binti Hamzah: Masukkan dengan satu yang Jawatankuasa *decided, then you will make the Secretariat very much easier. If not, we don't have a guideline*.

Tuan Pengerusi: Tidak banyak di situ, banyak sudah buang. Okey dan persempadanan. *This one straight forward*. Kita sokong ini.

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi, para 20.2 itu saya rasa prinsip-prinsip persempadanan di bawah Perlembagaan Persekutuan sekarang, saya cadangkan kita bawa balik semangat ataupun prinsip semasa kita mencapai kemerdekaan. Dia ada *rural weightage* iaitu 15% *but we acknowledge that*, kita hendak ada *rural weightage*, para 20.1, akan tetapi tidak ada *address* dalam para 20.2. Oleh sebab *rural weightage* itu sudah dibuang. Jumlah 15% itu sudah dikeluarkan daripada *constitution* kita. Saya cadang perlu ada satu ayat.

Tuan Pengerusi: Prinsip-prinsip penggunaan semua itu, mesti relevan.

Tuan Loke Siew Fook: Dia kata masih relevan. Masih relevan *mean status quo*.

Tuan Pengerusi: Akan tetapi ertinya, itulah *rural weightage* pun masih lagi relevan.

Tuan Loke Siew Fook: *There is no rural weightage right now. Dalam constitution sekarang.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Apa ertinya ialah kita membawa balik semangat Perlembagaan sebelum ia digubal. Dahulu Perlembagaan ada satu ayat berkaitan dengan hak terhadap pengagihan penduduk-penduduk, dahulu ada. *You ingat tidak?... Before it was amended.*

Tuan Loke Siew Fook: Kalau tidak silap saya Tuan Pengerusi, *it is a 15% more or less.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Kita bawa balik semangat itu.

Tuan Loke Siew Fook: Maksudnya, ia punya median itu, *it can be 30% from the highest and the lowest.* Boleh ada perbezaan 30% dari segi jumlah pengundi. *It is 15% from the median which is higher than UK punya. UK is only 5%...*

Tuan Pengerusi: Okey.

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri][Mikrofon dimatikan]

Datuk Roosme binti Hamzah: Macam mana Yang Berhormat?.. *Is there any? Are we sure of the fact?*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *Yes, yes I am very sure in the 1960 Perlembagaan – you look at the first Constitution. It is stated. I remember.*

Tuan Loke Siew Fook: Sebab sekarang sudah tidak ada ini. *The rural weightage has not applicable right now.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *In the first Constitution, I think it was the Constitution of Malaya or Constitution of Malaysia?*

Seorang Ahli: *I think Constitution of Malaya*

Tuan Loke Siew Fook: *The Chairman.., boleh? I mean if the government side will agree, kita cadangkan 15% from the median. That's mean the highest and the lowest they are 30%. Dia ada 30% perbezaan boleh ada.*

Tuan Pengerusi: *So, spesifikkah?*

Tuan Loke Siew Fook: *That is the original Constitution... [Disampuk]*

Tuan Pengerusi: Okey 15%... Ya kah? *We check the fact.* Okey, kalau *rural weightage* ada di situ, *the original.* So, dia katakan mesti dikekalkan.

Datuk Roosme binti Hamzah: *Everybody got no idea how to check the facts.*

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri][Mikrofon dimatikan]

Tuan Loke Siew Fook: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Okey, *just check on this. Otherwise I thinks it is in order.* Peruntukan dana kepada parti-parti politik.

Tuan Loke Siew Fook: *What is the result? Esok balik?*

Datuk Roosme binti Hamzah: *Jawatankuasa has to decide what you want. Whether there are any percentage or are we going on just principal like this as what it is stated to be sure.*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *If we want to define the principal, bawa balik semangat Perlembagaan asal yang ada merangkumi ini.*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *Kalau kita merujuk para 20.2 ini, masih relevan dan berkesan ertinya tidak ada apa-apa penambahbaikan di situ. That is why we putting in, the suggestion is...*

Tuan Loke Siew Fook: *Suggestion is...*

Datuk Roosme binti Hamzah: *Okay, para 20.2, do we want to completely remove this on something else?*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *No, put in a number there.*

Tuan Pengerusi: *It should be specific, how many percent undang-undang sedia ada. Khususnya prinsip-prinsip persempadanan.*

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri][Mikrofon dimatikan]

Tuan Pengerusi: *Kalau sudah hilang kita tidak boleh katakan masih relevan dan berkesan. Perlu disemak balik untuk memberi rural weightage 15%. Kalau kita kata mesti relevan dan berkesan untuk diguna pakai tidak ada apa-apa. We should minta disemak balik undang-undang sedia ada khususnya prinsip persempadanan.*

Tuan Loke Siew Fook: *No, the whole thing as of now tidak ada apa-apa. Just let SPR to guna prinsip yang sama.*

Tuan Pengerusi: *Disemak semula.*

Tuan Loke Siew Fook: *What we want is that you bring back the principals. Define the principal which is 15% rural vantage.*

[Ahli-ahli berbincang sesama sendiri][Mikrofon dimatikan]

Tuan Pengerusi: *SPR..., ingat ada rural weightage dalam persempadanan?*

Dato' Noordin Che Ngah: *Tuan Pengerusi, sekarang ini dalam Jadual 13, memang disebut masih lagi relevant rural weightage itu. Akan tetapi tidak ada percentage. Tidak disebut percentage itu.*

Tuan Loke Siew Fook: *Ya, sebab Tuan Pengerusi, sekarang punya definisi saya pernah tanya soalan dalam Parlimen, dia ada tiga kategori kawasan. Kawasan bandar, separa bandar dan luar bandar. They define what is the – I mean bandar itu lebih 60 ribu. Lebih 60 ribu itu boleh sampai 120 ribu. Luar bandar kurang daripada 30 ribu. It can be twenty thousand, it can be fifteen thousand. Dia punya perbezaan antara luar bandar dengan bandar terlalu besar. Boleh antara 20 ribu dengan 120 ribu. So, what we want this to close the gap. At least ada prinsipalnya. Ada percentagenya. Either 15% or 20%, at least there is a number sebab right now the definition is too...*

Datuk Alexander Nanta Linggi: *Tuan Pengerusi, kalau kita ikut UK itu, perbezaan pembangunan negara mungkin tidak samalah. Kita mengambil kira...*

Tuan Wee Choo Keong: *Itu setuju.*

Tuan Loke Siew Fook: Dia boleh ada proviso. *At least at the same stage. I am not talking even about the whole national.* Bukannya banding Selangor dengan Sarawak. Akan tetapi *within Selangor or within Perak or within Sarawak. At least the largest and the smallest, there must be a percentage.* Kalau kita tidak boleh *agree on national skill, at least at the state level.* Ini kerana *state level* pun kita nampak sekarang ada ketidakseimbangan yang sangat besar.

Tuan Pengerusi: ...*Percentage* dialah tetapi *too specific.* *Can we just say* untuk menyemak semula.

■1710

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi...

Tuan Pengerusi: ...Untuk menyemak semula.

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, *rural weightage I think we have to define rural weightage for my understanding - rural ini mesti like a big backward state and all that, so we have to have that. I think to Yang Berhormat Rasah is saying that to follow UK 5%, different not on because is a total different of environment ya, so kita tidak – janganlah terlampau you know terletak kepada UK punya sistem sebab the social condition are totally different from ours. I'm from Kelantan and I know all these about. Thank you.*

Tuan Loke Siew Fook: Saya bukan mencadangkan untuk *follow UK 100%, it just that at least must be sentence principal defined right now,* definisi itu terlalu umum ...

Tuan Pengerusi: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Loke Siew Fook: *Because how are you defined because right now para 20.1* memenuhi prinsip - satu orang satu undi.

Tuan Pengerusi: Ya lah.

Tuan Loke Siew Fook: *How do you find that, how do you translate that into reality?*

Tuan Pengerusi: *Well at the same time, satu orang satu undi mean, tidak ada duplicate lah... [Ketawa] Meaning daftar pemilih mesti bersih, but I ...*

Tuan Loke Siew Fook: *This principal is on value - values of vote.*

Tuan Pengerusi: *Of course, ya meaning in terms of the kawasan, can we just put Perlembagaan Persekutuan disemak semula dengan tujuan antara lain memberikan weightage dan menyemak wajaran yang berpatutan, you don't like those, "berpatutan", "yang munasabah"... [Ketawa] "Jangka panjang". You don't want isn't it?. But definisi memang tidak bolehlah, para 20.2 ini adalah tidak ada perubahan, we sudah buat semakan, kan? Mengikut kriteria-kriteria dan prinsip yang ditetapkan.*

Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *I thinks this fair...*

Tuan Pengerusi: Termasuk memberikan ...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Ya, 13 itu disemak semula?

Datuk Alexander Nanta Linggi: Disemak semula, apabila disemak semula itu...

Tuan Pengerusi: Disemak semula...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: ...Jadual 13 Perlembagaan Persekutuan disemak semula...

Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Dengan tujuan untuk melaksanakan makna kepada, *one man one vote*, dan *rural weightage*.

Tuan Pengerusi: Ya, boleh? Boleh, untuk melaksanakan...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Jadi kita cadangkan bahawa Jadual 13, Perlembagaan Persekutuan itu di semak semula untuk memberikan makna kepada...

Tuan Pengerusi: Makna sepenuhnya kepada...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: ...Kepada satu orang...

Tuan Pengerusi: Satu orang satu undi...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: ...Dan *rural weightage*.

Tuan Pengerusi: *Rural weightage at it is, we open the tab* lah,..

Seorang Ahli: [Menyampuk]

Tuan Pengerusi: *The formula has to be workout* nanti, *because* itu *give percentages now, just not practical, political party and all those, we can all submit* lah.

Tuan Loke Siew Fook: *Then* boleh tidak kita, kalau 20.3 itu, kita terus kepada ayat ini tanpa mengambil kira faktor-faktor, itu tidak perlu. Jawatankuasa mengesyorkan SPR menyemak semula Jadual 13, Perlembagaan Persekutuan untuk memastikan memberi makna kepada prinsip...

Beberapa Ahli: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]

Tuan Loke Siew Fook: Ya, itu nilai-nilai, faktor-faktor yang disebutkan di dalam perenggan 20.1 itu tidak perlu, saya cadangkan tidak perlu.

Tuan Pengerusi: *So make* lain lah, *this one*...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: [Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]

Tuan Pengerusi: Itu yang masih berkesan itu, tidak boleh sudah itu.

Datuk Alexander Nanta Linggi: Para 20.2 itu.

Datuk Roosme binti Hamzah: Yang 2.4 atas itu berkenaan Perlembagaan Persekutuan, masih relevan itu, buanglah ya?

Tuan Pengerusi: *Actually earlier* selepas perkataan "Persekutuan" itu, kita masukkan ayat tadi itu...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Bertujuan ...

Tuan Pengerusi: Ya bertujuan disemak semula ...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Bertujuan memberi makna...

Tuan Pengerusi: Bertujuan memberi makna sepenuhnya

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: ...Sepenuhnya...

Tuan Pengerusi:Kepada prinsip, satu orang satu undi,...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Satu orang satu undi...

Tuan Loke Siew Fook: Sepatutnya ayat ini di dalam para 20.3...

Tuan Pengerusi: *Then...*

Tuan Loke Siew Fook: Para 20.2 ...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Menyampuk]*

Tuan Loke Siew Fook: Bertujuan memberi makna itu dalam para 20.3.

Tuan Pengerusi: Itu okey, itu di atas...

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: Oh.

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Loke Siew Fook: Okey bawah.

Tuan Pengerusi: *Okay then..., and then we have two I mean, okay....*

Tuan Loke Siew Fook: Para 20.2 itu kita *stop* di Perlembagaan Persekutuan...

Seorang Ahli: Noktah...

Tuan Loke Siew Fook: Nota, selepas Persekutuan, bertujuan itu tidak perlu sebab.

Tuan Pengerusi: Yes.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Jawatankuasa mengambil maklum bahawa undang-undang sedia ada khususnya prinsip-prinsip Perlembagaan Persekutuan tidak ada *hanging sentence* ...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]* 20.12

Tuan Pengerusi: Yes

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: *And then next line you* katakan - mengesyorkan supaya SPR...

Datuk Roosme binti Hamzah: *Just have* 20.3

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *No, no.*

Tuan Pengerusi: *No, no you need to..*

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Menyampuk]*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: ...*It is* 20.1, 20.2 habis. Para 20.1, okey SPR...

Tuan Pengerusi: Ya.

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: ...Para 20.2 *just to explain everything,* bercampur-campur

Datuk Roosme binti Hamzah: *So what we want now?*

Tuan Pengerusi: Buang “dua”..

Beberapa Orang Ahli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Dato’ Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ini menjadi dua, okey. Jawatankuasa mengesyorkan...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Ya, ya.

Tuan Pengerusi: *Okey, straight forward.*

Dato’ Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *...Alright, straight forward.*

Tuan Pengerusi: *Second last - dana. Ini daripada kumpulan sistem alternatif, actually came out from them. I put in here, so setuju...*

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, *I think before we bersetuju, I think we have to look at thislah because peruntukan kepada parti politik, I think should be peruntukan dana kepada calon....*

Tuan Pengerusi: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Wee Choo Keong: ...Calon dalam pilihan raya,

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: *[Menyampuk]*

Tuan Wee Choo Keong: ...Dalam pilihan raya, kerana kita mesti perlu untuk *to avoid dictatorship by ahli politik.*

Tuan Pengerusi: Parti politik dan calon, huh?

Tuan Wee Choo Keong: *So saya mencadangkan para 21.1, yang berbunyi sedemikian, “Jawatankuasa mengambil maklum cadangan kerajaan mengadakan peruntukan dana..”, kepada ini yang baru semua calon-calon dalam pilihan raya ...*

Dato’ Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Wee Choo Keong: Ya...

Dato’ Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *No, no.*

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Wee Choo Keong: *Yes.*

Tuan Pengerusi: Salah ini, salah ini. *Government not proposed this.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: Nanti sekejap Yang Berhormat Wangsa Maju, Yang Berhormat Wangsa Maju ada cadangan baru tetapi di *para 1* ini adalah cadangan dulu...

Tuan Pengerusi: Ini cadangan kerajaan...

Tuan Mohamed Azmin Ali: ...Supaya... Ini cadangan Perdana Menteri hari itu.

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Mohamed Azmin Ali: So kita ambil maklum..

Tuan Pengerusi: Oh, okey, *alright*.

Tuan Mohamed Azmin Ali: ...*Then* Yang Berhormat Wangsa Maju boleh tambahkan di para berikutnyalah.

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Menyampuk]*

Tuan Wee Choo Keong: Terima kasih Yang Berhormat Gombak. Kedua, ketiga...

Tuan Pengerusi: *No, no...*

Datuk Roosme binti Hamzah: ...Yang Berhormat hari itu kita hendak *start* dengan, apabila Jawatankuasa mengambil maklum...

Tuan Pengerusi: “Supaya, agar”...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: “Supaya ada”...

Tuan Pengerusi: Nanti, agar...

[Ahli-ahli Jawatankuasa merangka ayat laporan]

Datuk Roosme binti Hamzah: ...”Agar supaya” kah..?.

Tuan Pengerusi: “Agar”...

Datuk Roosme binti Hamzah: ...”Supaya” kah, “agar”...?

Tuan Mohamed Azmin Ali: “Supaya ada”...

Datuk Roosme binti Hamzah: “Supaya” pun bolehlah..., cadangan mengadakan ...

Tuan Pengerusi: “Supaya”...

Datuk Roosme binti Hamzah: ...Mengikut...

Tuan Pengerusi: *No, no...*

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Menyampuk]*

Tuan Pengerusi: “Memberi maklum akan cadangan agar”...

Datuk Roosme binti Hamzah: ...”Cadangan, agar...”

Tuan Pengerusi: Ya...

Datuk Roosme binti Hamzah: “Agar” itu buang?...

Tuan Pengerusi: Ini bukan kerajaan yang cadang...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Datuk Roosme binti Hamzah: Ambil maklum...

Tuan Pengerusi: Ini bukan kerajaan yang cadang...

Datuk Roosme binti Hamzah: “Agar” *yes*.

Tuan Pengerusi: Haiyo...!

Datuk Roosme binti Hamzah: “Agar cadangan kerajaan”...

Tuan Pengerusi: “...Maklum, agar cadangan...”...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *[Menyampuk]*

Tuan Mohamed Azmin Ali: ...”...Cadangan agar...”...

Datuk Roosme binti Hamzah: “Jawatankuasa mengambil maklum, agar...”...

Tuan Pengerusi: Bukan...

Datuk Roosme binti Hamzah: *No, no*, bukan! Bukan cadangan Jawatankuasa ini.

Tuan Pengerusi: ...”...Cadangan, agar kerajaan...”...

Datuk Roosme binti Hamzah: “...Agar kerajaan...”...

Tuan Pengerusi: *Yes*.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: ...”...Cadangan agar kerajaan...”...

Datuk Roosme binti Hamzah: ...”Agar cadangan...””, “Agar kerajaan mengadakan...”...”

Tuan Pengerusi: *Yes*.

Datuk Roosme binti Hamzah: ...*for the government to*...

Tuan Pengerusi: Ya, ya.

Datuk Roosme binti Hamzah: ...Bagilah.

Tuan Pengerusi: Ini cadangan awam...

Datuk Roosme binti Hamzah: Cadangan...

Dato’ Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Agar, agar sahaja...!

Datuk Roosme binti Hamzah: [*Ketawa*]

Tuan Pengerusi: ...Baru agak-agak...

Datuk Roosme binti Hamzah: ...”...Jawatankuasa mengambil maklum...”...”

Dato’ Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Ini bukan kerajaan cadang.

Tuan Pengerusi: *Yes*, itulah.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Kita cadang...

Dato’ Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *Because*....

Datuk Roosme binti Hamzah: “Agar”...

Tuan Mohamed Azmin Ali: Cuma saya hendak memberikan cadangan balas agar kerajaan mengadakan peruntukan dana kepada parti politik mengikut undi popular. Ini pengalaman kita dalam lawatan yang lepas. Bukan jumlah Kerusi - *popular vote* yang *disecured in the last election, that was the practice in Western countries*. So, kalau saya hendak mencadangkan, agar kerajaan mengadakan peruntukan dana kepada parti politik mengikut undi popular yang diperolehi dalam pilihan raya yang lalu...

Tuan Pengerusi: Akan tetapi, di sana mengikut Kerusi itu, mengikut Kerusi, *if you won one Seat, you entitled, yes*.

Datuk Roosme binti Hamzah: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Pengerusi: [*Ketawa*]

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: [*Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara*]

Tuan Pengerusi: Dia kira untuk *how many seats, remember?* Asal *you get so in Seat, than you are entitled.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Datuk Roosme binti Hamzah: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Tuan Pengerusi: Ya lah yang mengikut Kerusi itu...

■1720

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Datuk Roosme binti Hamzah: Tidak apa, Tuan Pengerusi. Jawatankuasa *want to decide what you want. You want vote or you want Seats*, terpulang.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Kalau kita berdasarkan kepada Kerusi, seperti banyak *argument* kitalah, *you can get almost half of the...*

Tuan Pengerusi: *Depends next round... [Ketawa]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *This apply to any situation. Maybe* kali ini nampaknya kita yang menuntut, masa akan datang, sana pula merayu-rayu. Jadi begitulah. Kalau boleh kita...

Tuan Pengerusi: Kerusi *is easier* lah. Kalau tidak, *because proportionate is a numbers* lah. Kalau *proportionate representation* itu, jumlah itu. Akan tetapi, *we going for first-past-the-post* so I think, *we go by Seat. Then we can add the plus plus* kalau...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Kita *reserve* sedikit yang itulah.

Tuan Pengerusi: Ya?

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Kita *reservation* on that. *Otherwise the...*

Tuan Pengerusi: *Popular vote okay*, kalau *proportionate* tetapi...

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *In fact this can be a beginning for a review.*

Tuan Mohamed Azmin Ali: *[Bercakap tanpa menggunakan pembesar suara]*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: *Good beginning for a review.*

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: *Number of Seats.*

Tuan Pengerusi: *Number of Seats. Because remember they says, menang, you won Seat also get but based on Seat. Then we have the formula.*

Tuan Wee Choo Keong: Tuan Pengerusi, kita perlu ada satu yang berbunyi begini, "Jawatankuasa mengusulkan bahawa kerajaan perlu mengadakan satu dana untuk semua calon-calon pilihan raya..." Calon, bukan parti politik, "...untuk pilihan raya dengan dana yang akan ditetapkan oleh SPR."

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Ya, *I agree.*

Tuan Wee Choo Keong: *I think this is fair.*

Tuan Pengerusi: Calon-calon?

Tuan Wee Choo Keong: Calon-calon dalam pilihan raya, bukan parti politik.

Tuan Pengerusi: *In the past, they allocate after the election, based to the fact that they have won the Seats.*

Tuan Wee Choo Keong: *No. I am saying that...*

Seorang Ahli: Ini cadangan baru.

Tuan Wee Choo Keong: Cadangan baru bahawa, *set-up* dana *for* calon-calon dalam pilihan raya, bukan parti politik.

Seorang Ahli: *I think will be a lot of candidates.*

Tuan Wee Choo Keong: Kalau tidak, kita tidak mahu ada satu keadaan yang di mana semua ahli politik dalam *political party* sahaja, baru boleh masuk.

Tuan Pengerusi: *They have to win first.* Kalau yang sana itu, *you must have won in last election.*

Tuan Wee Choo Keong: *No. How could they win if they do not have it? We can* buat satu cadangan.

Tuan Pengerusi: Kalau tidak semua yang timbul, banyak orang hendak jadi calon kerana ada peruntukan. *They should won before, then dia entitled for the next election.*

Tuan Wee Choo Keong: *No, but then they will be what we called...*

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Menggugurkan demokrasi apa.

Tuan Wee Choo Keong: Kita hendak satu kebebasan supaya *participation...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: *[Ketawa]*

Tuan Wee Choo Keong: *No, this is serious.*

Tuan Pengerusi: Yang Berhormat Wangsa Maju ini...

Seorang Ahli: Yang Berhormat Gombak sokong.

Tuan Wee Choo Keong: Yang Berhormat Gombak memang sokong sudah. Yang Berhormat Rasah pun sokong, dia kata... *[Disampuk]* Tadi kata sokong.

Tuan Mohamed Azmin Ali: Ini masuk *Hansard* ini, bahaya ini. Saya tidak komen apa-apa.

Tuan Loke Siew Fook: Ada provisolah, proviso...

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Yang Berhormat Rasah tidak sokong sebab banyak calon BEBAS lawan dengan dia, *and they will get a lot of fund.*

Tuan Pengerusi: *I think we can* masukkan, syorkan perlu mengadakan peruntukan dana kepada parti-parti politik dan...

Tuan Loke Siew Fook: Sebagai kompromi, saya bersetuju...

Tuan Pengerusi: Calon-calon yang menang, *must be.*

Tuan Loke Siew Fook: Calon-calon BEBAS kalau dia menang, boleh ada dana, tidak ada masalah, tetapi perlu menang dahulu. Kalau diberi mandat oleh rakyat, tidak ada masalah.

Tuan Wee Choo Keong: Sebelum mereka dapat mandat, bagaimana kalau mereka tidak ada dana untuk...

Tuan Pengerusi: Dia sudah menang *previous round*.

Tuan Wee Choo Keong: *No*. Dia mesti ada dana baru boleh... [Disampuk] [Ketawa] Itu berhijrah keluar, bukan lompat. Itu berhijrah keluar itu. Berhijrah keluar kerana mereka tidak boleh terima.

Datuk Alexander Nanta Linggi: Akan tetapi secara prinsipnya, demokrasi memang baik. Akan tetapi kita perlu ingat, kalau kita mengadakan dana untuk sesiapa sahaja yang menjadi calon dapat, bayangkan satu situasi di mana semua yang tidak serius pun hendak jadi calon. Yang serius seperti Yang Berhormat Wangsa Maju memang kita alu-alukanlah sebab dia menyumbang kepada proses demokrasi di Parlimen, tetapi kita perlu elakkan mereka yang, oleh kerana ada dana. Jadi *this is also not a very good thing for democracy*.

Tuan Wee Choo Keong: Apa yang kita boleh tetapkan bahawa kita boleh naikkan deposit yang tinggi dan juga dana itu..., supaya mereka ada, kalau kita hendak apa-apa pun, kita janganlah *discourage people to participate in the democratic process*.

Datuk Alexander Nanta Linggi: Akan tetapi kalau kita beri selepas dia menang, itu wajarlah kerana...

Tuan Wee Choo Keong: Selepas mereka menang pun okey, boleh juga. Akan tetapi kita perlu ada satu...

Tuan Pengerusi: *So*, Jawatankuasa mengesyorkan kerajaan mengadakan peruntukan dana kepada calon-calon yang menang dan parti politik mengikut Kerusi. *I think...* [Disampuk] Kita lihat esoklah. Mengikut Kerusilah, tetapi bukan *proportionate* bah kita di sini.

Dr. Mohd. Hatta Md. Ramli: Tahun 2004 pembangkang tidak dapat apalah...

Tuan Pengerusi: Yang paling senang. Kalau *popular vote, it must be proportionate of representation. Okay, we discuss tomorrow*.

Terakhir, cadangan sistem pilihan raya baru. Apa ini? Oh ya! Cadangan sistem baru. *I think better*, "sistem baru pilihan raya" atau "sistem pilihan raya baru."?

Datuk Roosme binti Hamzah: "Sistem baru pilihan raya."

Tuan Pengerusi: Ya, "sistem baru pilihan raya"... [Disampuk] [Ketawa] Okey. Ini dikatakan *consider this thing. I think we shows to the public* yang kita sudah *cover this area* juga dan mengambil maklum, cadangan ini dan Jawatankuasa mengesyorkan pilihan raya sedia ada dikekalkan dan satu kajian terperinci...

Beberapa Ahli: [Berbincang sesama sendiri]

Tuan Loke Siew Fook: ..."Dasar dipertimbang kerajaan" *I think "kerajaan" itu not very logical*.

Tuan Pengerusi: Okey, dapat dilaksanakanlah. *At least open. Next, after itu you do Jawatankuasa Khas, you survey. Like England semua pun hendak first-past-the-post. At least Yang Berbahagia Dato' Timbalan Setiausaha SPR, kita dah cover some of these idealah. After all, kalau kita hendak tengok daftar pemilih sahaja..., Yang Berhormat Gombak suka betul ini, kalau itu sahaja, tidak mencukupi...*

Tan Sri Datuk Seri Dr. Fong Chan Onn: Yang Berhormat Gombak punya office...
[Disampuk] Oh tidak ada.... Bukan!... [Ketawa]

Tuan Pengerusi: Okey Ahli-ahli Yang Berhormat, saya lihat ada lima perkara yang dirujuk balik pada hari esok... [Disampuk] Esok, 11.30 pagi. Kami kemas kini semua malam ini, then ada lima sahaja yang you hendak minoriti punya view ataupun we put back... [Disampuk] Sudah setuju tadi, kita letak di atas. I think ada empat sahaja.

Tuan Loke Siew Fook: Tuan Pengerusi, cuma satu saya hendak pastikanlah. Di dalam Mesyuarat kita yang terdahulu, kita ada putuskan dalam laporan akhir kita, seksyen sebelum syor itu ataupun cadangan daripada Jawatankuasa Kecil, checklist ataupun laporan perkembangan daripada SPR...

Tuan Pengerusi: Ya, esok.

Tuan Loke Siew Fook: Kita punya interim report itu, apa yang telah dilaksanakan, apa yang belum.

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya. We have already 'one section' yang status tindakan terhadap syor-syor tentang...

Tuan Pengerusi: One chapter!

Datuk Roosme binti Hamzah: One chapter, chapter...

Tuan Pengerusi: As per our Minit semua. That is why I said, tidak payahlah repeat semua itu. Masuk dalam sudah.

Datuk Roosme binti Hamzah: That is why we are not repeating like inedible ink, tidak ada lah.

Tuan Pengerusi: Okey. It will not be a perfect report, but I think the best. Ahli Yang Berhormat, saya dengan itu mengatakan terima kasih kepada semua. Saya melihat kita sudah hampir 90% di situlah. Langkah-langkah seterusnya esok kita bertemu. Ada lima perkara yang split opinion tadi dan see how else we can... [Disampuk] Ada lima. Yang lain itu... [Disampuk]

Datuk Roosme binti Hamzah: Pukul 11.30 pagi. I will be a bit late...

Tuan Pengerusi: Pukul 11.30 pagi... [Disampuk] Ya, ya, about 11.45 pagilah selepas sesi soalan lisan. Tempat...

Datuk Roosme binti Hamzah: Here. Kita sudah booking.

Tuan Pengerusi: Lunch will be provided di sini and then we will... [Disampuk]

Dato' Seri Mohd. Radzi Sheikh Ahmad: Lunch not here, lunch there.

Datuk Roosme binti Hamzah: Ya. *Lunch special* punya di sana.

Tuan Pengerusi: Ya, *have some food. Including officers esok and then...*

Datuk Roosme binti Hamzah: *Including officers esok?*

Tuan Pengerusi: *Sorry, stand-by* sahaja. Kita bincang sendirian. Kalau kita perlu panggil, kita panggil masuk.

Datuk Roosme binti Hamzah: *In case* Yang Berhormat, *you* hendak *any confirmation on the spot?*

Tuan Pengerusi: Esok nanti *we* paparkan semua tetapi khas yang lima itu yang kita hendak fikir-fikir lagi, dan makan disediakan. Pegawai *stand-by* sahaja. Jika perlu penjelasan, kita akan panggil. Esok kita boleh perlihatkan *the whole compilation* untuk kita telitikan tetapi bukan untuk dibawa keluar.

Dengan kata demikian, terima kasih kepada semua dan pegawai-pegawai.

Mesyuarat ditangguhkan pada pukul 5.31 petang.